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8/3 og Sirønør 2

Av Berit: S^rstod

Det går alltid et tog — især 8. mars. 
I år skal til og med mange gå sam
men:

Kvinnefronten, Brød og Roser, Kvin
neforbundet, Kvinner for fred, Kris
ten kvinnesaksgruppe og Barne- 

hagegruppa i Det kommunale Tjene
stemannslag.

Parolene er som i fjor, sies det. 
Klokkeslettet er ukjent for alle 

dem Utropia har spurt,
men det går altså bare et tog 8. 

mars i Tromsø...

Fra «menn et nummer verdt?»
til mus oj elefanter
Sirene

JOURNALEN

Grovt sett kan vi sette bindest
rek mellom Sirene, Brød og 
Roser og SV og mellom Kvin
nejournalen, Kvinnefronten og 
AKP(m-l).

Nå skal vi ikke her komme 
inn på hva prinsipiell uenighet 
på bakgrunn av partitilhørighet 
kan føre til — bare nevne at 
visse replikkvekslinger om hvor 
mannlig skaperkraft sitter, har 
versert.

Ellers er det vel bare et punkt 
hvor Sirene og Kvinnejour
nalen er himmelropende ue
nige.

Det er i debatten om elefan- 
ter og mus og Sirenes lefling 
med mannen.

Altså i dagens pornodebatt.

Sirene:
8 nummer i året
Utgitt av Forlaget Sirene

Et myk-menneske blad som tar 
opp venstresidas problematiske 
kjønns- og skjønnsliv.

Diskuterer å føde eller ikke 
føde og mannebevegelsens 
skjebne (to hete år og en super- 
myk sorti).

Sirenes styrke, har hele tida 
vært fyldig og ok litterært 
stoff, med vilje og mot til ny
tenkning. Bladet har vært pre
ga av mange leserbidrag, og 
mye posei. Det har for det mes
te vært en estetisk nytelse. Ak
kurat layout-messig har det 
faktisk tapt seg i det siste og

Årets norske bokhøst kan blant annet oppvise 
to menn som vet alt(?) om skjede, skilsmisse os 
kvinnesjel. Den ene er Knut Faldbakken og den 
andre navngir vi ikke, Utropia har nemlig mot
tatt klage på dårlig behandling av den ryggsek
ken på Svalbard, du vet. Til tross for god innsats 
av Mari Osmundsen (Wow-jenta på Oktober) er 
det mer oppløftende å se på tidsskriftsektoren 
enn bokhøsten om en vil se hvor langt 10 års 
kvinnekamp har bragt den skumle fellesbe
tegnelsen «kvinnelitteraturen».

Utropia har sett litt på to kvinnetidsskrift: Si
rene og Kvinnejournalen.

blitt en smule kjedelig.
Ellers er det vanskelig å si en

ten positivt eller negativt om Si
rene. Kanskje litt tannløst, men 
pytt sann. Om du liker bladet 
avhenger ganske sikkert av 
hvor du står i kvinnepolitikk- 
debatten i dag og hvorfor. For 
Sirene provoserer sjelden. Det 
eneste måtte være nå i dagens 
pornodebatt der IdaLou Lar
sen, redaktør, går hardt til rette 
med puritanerne i blant oss, og 

forlanger et differensiert por- 
nobegrep. Ho er blitt møtt med 
kritikk også blant sine egne, så 
det spørs om det «nye» liberale 
pornosynet er et Larsen- eller et 
Sirene-produkt.

Alt i alt et lesverdig blad, 
med enkelte gode nummer.

Kvinnejournalen:
6 nummer i året
Utgitt av Kvinnefronten i Nor
ge

Kvinnefrontens forrige blad 
hadde kjørt seg ganske fast — 
lite futt og dårlig løssalg.

Noe nytt trengtes og det 
kom.

Kvinnejournalen åpna sterkt 
i -82 med «Menn — et nummer 
verdt?» og midtsidebilder av 
menna på strenda.

I de dager gikk det ut bud 
om at de harde AKP-menna 
følte seg provosert av bladet. 
Flott!

Nettopp det er Kvinnejour
nalens sterke side: Bladet pro
voserer. Til og med bevegelsens 
hellige kyr får gjennomgå av og 
til. Det var også Kvinnejour
nalen som lokka frem sterke 
gloser fra Aktuell Rapport. I

rein Jon M.-stil gikk manne* 
bladet ut med sin malende be
skrivelse av den «gamle gode 
mannehater» (kvinne-
fronteren).

Kvinnejournalen forbløffer 
stadig — med å ta opp tema 
som bare for noen år sia ville 
ha smertet rett-troende kvinne- 
frontere.

I siste nummer f.eks.: «Zack 
— Heidi på Kawasaki 1000» of 
Annemarta Borgen om «sin 
Bums...»

I den «nye» pornodebatteH 
står Kvinnejournalen for gamlr 
krav og slår i nummer 5/6-198! 
fast «Pornografi er teori - 
voldtekt er praksis.»

Blandet stiller med frisk of 
sterk lay-out og misunnelses 
verdig fotografering.
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LEDER:

USIKKERT
Ved universitetet foregår det nå ei omstruktu
rering av høyere utdanning mot mer teknolo
giske og økonomiske studier. Dette betyr at 
områder som før sto sterkt, som f.eks. «dann- 
elsesfaga» på HF, blir svekket. Innenfor disse 
gruppene har det i de siste åra vært vanskelig å 
skaffe seg jobb e*ter endt utdannelse. Behovet 
har vært stigende for kvalifisert personell til 
teknologisk og økonomisk rettede arbeids
områder. Det er ventet at behovet for slik ar
beidskraft skal stige ytterligere i framtida. Og
så når det gjelder helse- og sosialfag er det ven
tet ei nedbygging. Fra enkelte hold sies det at 
det utdannes for mange leger, og at dette bør 
stoppes. Studieplassene må skjæres ned for at 
folk fra denne gruppa ikke skal blir arbeids
ledige om noen år.

Utfra disse opplysningene synes det som om 
myndighetene satser bevisst på å utdanne per
sonell til næringslivet. At dette vil skje på be
kostning av andre fag er hevet over enhver tvil. 
Det fins nemlig ingen tall og prognoser som 
beviser noen av disse påståtte påstander. Det 
eneste som synes sikkert, er at alt er usikkert.

HOVEDALLMØTE
I Det er hovedallmøte 
Torsdag 10. mars 
kl. 19 i Studenthuset i 
Skippergata (Tidligere

I Pizzahuset). Saker til 
i NSUs landsting og 

mye anna moro.

MØT OPP!

mafalda

Tore Svarverud (ansv.)
Berit Syrstad
Jesper Halle
Rolf Gaasland
Arnt Johannessen 
Kristin Eide
Ragnar Lurås (ansv.)

Musedyra i Breivika
Jauda, musa levde for 
inntil ei veke siden. Vi fant 
då endeleg ut kor ho hadde 
gjøymd seg, nemlig inne i 
fjernsynet. Vi prøvde for
gjeves å lokke ho ut med at 
ho skulle få gå i protesttog 
saman med oss, men dog. 
Dyret var sta og ville ikkje 
krype fram. Då vart det 
berre eit å gjere, å ringe på 
Gorgon vaktmeister (du 
veit han som fikser alt).

Og han kom, lasta med 
fleire kilo rottegift. «Er 
ikkje det vel mykje?» 
undra ein blåøyd student. 
«Å, neida,» sa Gorgon. 
«No skal dei små dyra til 
pers, ellers må vi rive

bygningane og sette opp 
nye — og det har vi då 
ikkje råd til. Desse boliga- 
ne skal minst få stå til og 
med -85.» (Lave stønn 
hørtes i bakgrunnen.) Då 
vi seinare noterte oss at 
maten fekk stå i fred, og at 
all muselort var borte, dro 
vi våre slutninger. Merke
leg nok tok ingen til tåre
ne. Vi dikta sin stubb for 
anledninga (fritt etter 
Håvamål): «Døyr fe, døyr 
frender; det kan vera det 
samme. Eg veit eit som 
aldri døyr, og det er 
musestammen i Breivika.» 
(Melodi: «Men vi lever»).

Kristine

Studentsamfunnet 
er tilbake

Adr.: Søndre Tollbugt. 7b, Tromsø
Tlf. 81715
Studentavisa er organ for studentene ved 
Univ, i Tromsø og kommer ut ca. en gang i må
neden. Redaksjonen er valgt på et uavhengig 
radikalt grunnlag.
Annonsepris: kr. 2,50 pr. spaltemm.
Trykt i 1600 eks.
Sats og trykk: A/S Duplotrykk

Det har blitt valgt et nytt styre 
i studentsamfunnet, altså et 
nytt «møtestyre». Dets første 
møte ble avholdt mens «Utro- 
pia» gikk i trykken. Det er 
altså alt for seint å få med seg 
Erling Gjelsvik og Hanna 
Kvannmo. Derimot er det 
adskillige godbiter seinere på 
vårprogrammet.

Ihvertfall, 12.2. gikk ge
neralforsamlingen av sta- 
belen. 9 personer møtte opp, 
og samtlige ble valgt til styre
medlemmer. (Ikke en gang 
Utropias utsendte slapp 
unna, dette var et typisk 
«farlig» møte.)

Det nye styret ble altså: 
Øyvind Tjore, historie, som 
ble valgt til formann, Eivind 
Dalgard og Helge Opsjøn, 
begge medisin og sistnevnte 
kasserer, Berit Hanssen IFF, 
Tore Svarverud, nordisk, 
Azubuike Agbi og Ole 
Berthelsen, engelsk, Marit 
Larsen IFF, Marit Nygaard

Sos.øk. og Ivar Magnussen 
Almen litt.

Styrets oppgaver blir altså 
å arrangere møter, men andre 
aktiviteter er også på tale. 
Ikke minst i kontakt/samar- 
^eid med andre tiltak. Deltag
elsen i arbeidet med student
huset er ikke minst viktig i 
denne sammenheng. Sam
arbeid med revyen og andre 
om den planlagte «UKA» til 
høsten likeså.

A skaffe et økonomisk 
grunnlag for aktiviteten er en 
presserende oppgave. Man vil 
i første omgang søke stu
dentutvalget om støtte. Det 
pleier å gi gode resultater. 
Man vil også forsøke å utar- 
beide nye lover for student
samfunnet. Dette både fordi 
de gamle er et uoversiktlig 
konglomerat av regler, end- 
ringer etc. etc. og fordi 
«huset» vil nødvendiggjøre 
utradisjonelle samarbeids- 
former.

Studentutvalget har 
fått nytt kontor!
Studentutvalget og NSUs de- 
legatgruppe har flytta! Ikke 
så langt, riktignok, et par 
hundre meter sørover, men li- 
kevel. Så studentorganisa
sjonene finner man altså nå 
på følgende steder:

S. Tollbugt. 7b. Tlf. 81 751 
(Huset på nordsida av «Ung- 
dommens hus» på Bangsund- 
brygga. Inngang på nordsida, 
4. etasje.)

T romsø-studentenes 
idrettslag
Studentersamfunnet 
Utropia
Fr. Langesgt. 13. Tlf. 86 080 
1. 291 — 81 784
(Skrått overfor polet, vegg i 
vegg med huset hvor student
ekspedisjonen er. Gebrek- 
kelig heis til 4. etasje)

Studentrevyen 
Studentutvalget 
NSU’s delegatgruppe

Årsaken til forflytningen er i 
første rekke akutte plasspro
blemer i S. Tollbugt.

Norsk flesk
Ukens norske flesk, 
stjerne- for ikke å si 
pomogris. Utropia er 
som kjent hekta på

konkurranser. Her 
kommer vår siste: 
Hva ... unnskyld 
hvem er dette?
Klarer du det ikke kan 
du titte på side 2.
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— Om plassen er ledig???
Ved dette bordet er det 

ikke spørsmål om ledighet 
men om ansiennitet. Og hvor 
lenge har du studert sa du?

3 Semester på ex-phil? Det 
får holde for denne gang. Sitt 
ned, du er forfremmet til her
ligheten, som det heter i 
Krigsropet når en eller annen 
gammel frelsesarmeoberst 
har klappet sammen under 
vekten av tubaen. Hvilket set
ter meg på at idag skal vi pra
te om døden, atomdøden — 
og hva vi kan gjøre for å unn
gå den.

Disse bombene er litt opp
skrytte spør du meg. All den
ne teknologien fungerer jo 
best under ordna forhold med 
pent vær og vindstille og ikke 
noe måker som forviller seg 
inn på radarskjermer eller i 
jetmotorer.

Men der jo et «jævla viktig 
spørsmål» som det heter, og 
man kan aldri vite, så jeg har 
ihvertfall studert inngående 
hva andre mener om bomben.

Stort sett har miljøet der 
jeg vanker (nåjå vanker er 
kanskje litt sterkt, la oss si sit
ter) fire linjer på spørsmålet. 
For det første er det disse jen
tene som er så følsomme at 
rullgardinet går ned bare du 
nyser frem et a-tsjo, for da 
tror de du har sagt «a-tom»
— og så er den kvelden spo
lert og ikke vil de være med 
på nachspiel heller.

Dernest er det alle gutta 
som prinsipielt er veldig mot 
våpen og krig og sånt men 
som er så huka på all teknik
ken og den fancy high-tech- 
designen på drapsmaskinene 
at de prater begeistret om det 
hele kvelden, for så å avslutte 
med ett: «forøvrig mener jeg 
det er forjævlig» omkring 
midnatt. Du kan si det kom
mer av at' gutter er mere tek
nisk orientert, mindre følel
seslada og mannsrollen etc. 
etc. Personlig tror jeg det 
kommer av alle plastbygge- 
settene de bygde da de var 
små.

I tillegg finns det to mere 
partiorienterte linjer — ei rett 
og ei gæern, for der jeg «van
ker» fins det bare to partier 
og det er ikke AP og Høyre.

Sosial Vimse-på-Norsk-fol- 
ka (Og så velger’em en for
mann som heter Koritzins- 
ky?) står jo på «Better red 
than dead»-linja bare du

Styret ved universitetet her i 
Tromsø drøftet i et møte 13.1.83 
opplegget for revisjon av sty
ringsorganene. Hvem som har 
satt fram dette forslaget vites 
ikke, ei heller hva det skal gagne, 
men trolig begynner tiden å bli 
moden for en ny ordning. Tan
ken bak dette skyldes muligens 
ønsket om å få til et lettere og 
smidigere, og ikke minst mindre 
byråkratisk og mer økonomisk, 
styresett. Det man alltid frykter 
ved slike påfunn, enten de nå er 
av god eller dårlig art, er hvilke 
konsekvenser de vil få. I første 
omgang er det ment at de nye 
reglene skal gjelde kun for tre år.

I forslaget som er utarbeidet, 
er det blant annet planlagt at 
funksjonstiden i styringsor
ganene økes fra 2 til 3 år. Man 
tror dette vil føre til økt kon
tinuitet og dermed bedre styring.

Det er også planlagt å utvide 
Tinget med 3 medlemmer, en fra 
hver av gruppene: AHS, APPU. 
og IFF. Fra IFF’s side argumen
teres det med at instituttet har så 
mange vitenskapelige ansatte at 
de bør ha representasjon der.

1’4
presser dem litt.Ug som min 
venn kommissæren sa det: 
Det er det eneste punktet der 
dem folka foretrekker kom
munismen fremfor døden — 
og så er det gæérfT kommu- ■ 
nisme! Når det gjelder kom
missæren og hans kumpaner ■ 
er de en kilde til stadig angst 
når jeg slår på morgennyhet- 
ne. (12.30)

Hver dag frykter jeg at de 
skal ha fått i seg for mye Jon 
M. og befinner seg på ilmarsj J 
i retning Moskva bare med
bringende Molotovcoctails, ■ 
startpistolen og Det Bestes 
store Verdensatlas. Men sjan- ■ 
sene har vel minket etter at 
Albanerne gikk surr i linjene ■ 
og kineserne gikk lei dem. 
(linjene altså). Jeg mener: Det ■ 
er ikke mye håp om å få opp
rettet en annen og tredje ■ 
front.

Men som sagt, det finnes ei 
riktig og ei gæern linje, jeg 
skulle ønske jeg visste hva 
som var hva, men det er det 
ingen som gjør her. Det enes
te alle er enige om er at om 
bomben er ille at aksen Oslo 2 
(Kååååre) og Universal studi
os, Hollywood (Ronnie) nes
ten enda verre.

Når det gjelder sikkerheten 
har jeg forøvrig en knallsak. 
Når vi allikevel sitter her... 
Dette er jo en kjeller... Kun
ne man ikke bare fylle opp | 
med en to-tre tonn betong ■- 
over hue på oss, på Oom- 
pagniet er det jo ikke noe 1 
særlig folk likevel. For der
med ville vi hatt — en ferdig ■ 
innredet bunker. Vi får skaffe | 
dobbelte ståldører og en gei- ■ 
gerteller og skalke lukene fra | 
det øyeblikk forsvarssjefen ■ 
har vært på TV og sagt 
«Norske mann i hus og hytte a 
—og forøvrig er det ingen I 
grunn til panikk... pa- , 
nikk. . . panik.»

Hvis 40 år under jorden ] 
med øl og pizza og dempet be
lysning er det fedrelandet kre- ] 
ver av meg så er jeg rede — i 
når som helst. Bare vi slipper I 
å få med oss musikk, vær så i 
snill? Jeg mener tenk å høre I 
på f.eks. Sverre Kjelsberg ! 
hver kveld i 40 år — det kan I 
bli for mye selv av en god ! 
ting! — Og hva med de som I 
står igjen utafor i køen sier ! 
du? Vel, folk som ikke stiller i | 
kø i tide risikerer alltid en ! 
mislykket kveld, ikke sant? ■
_______________ J
AHS og APPU har også argu
mentert for egen representant i 
styret. Dette vil ikke styret gå 
med på. Det mener at det ikke 
bør bli større. En utvidelse vil 
svekke dets funksjonsevne. Nye 
enheter må gis representasjon via 
allerede etablerte grupper. Det 
foreslås at AHS får representa
sjon via medisin og APPU via 
ISV.

En fjerde reglementsendring 
som foreslås er at det foretas en 
myndighetsoverføring fra Tinget 
til Styret. Dette gjelder saker som 
har med studieplaner, studie- og 
opptaksreglement å gjøre. Der
som denne saksgruppen tas ut, 
vil sakstallet i tinget nær halveres 
og de prinsipielt viktige sakene 
blir beholdt. Saker som angår 
reglement (styringsordninger)/ 
avtaler, skal også tillegges styret. 
Det foreslås videre at tinget kan 
overlate styret å sluttbehandle 
budsjettforslag. Det foreligger 
også planer om å kutte ut et av 
tinga i semesteret. Dette lar seg 
gjøre dersom man overfører sa
ker som har med studieplaner, 
opptak og reglement å gjøre.

FAGPLUKK
Psykologi 
grunnfag
Psykologi grunnfag (nytt av 
året) har nå kommet ut av 
startgropen og er skikkelig i 
gang. Forelesningene blir gitt 
av Frode Strømnes, Jan Rein 
og Frode Svartdahl. De to sist
nevnte er helt ferske i faget, 
mens F. Strømnes har vært fast 
inventar på ISV en stund. Det 
blir også gitt seminar én gang i 
uken; der studentene er fordelt 
på tre grupper. I tillegg er det 
filmseminar hver onsdag; der

MARS.
fredag 4. 
lørdag 5. 
tirsdag 8. 
fredag 11. 
lørdag 12. 
fredag 18. 
lørdag 19. 
fredag 25. 
lørdag 26.
APRIL.
fredag 8. 
lørdag 9. 
fredag 15. 
lørdag 16. 
søndag 17. 
onsdag 20. 
fredag 22. 
lørdag 23.
søndag 24. 
fredag 29. 
lørdag 30.

Disse utgjør nesten halvparten av 
saksmengden i Tinget. I universi
tetsstyret har det også vært 
uttrykt ønske om at institutt- 
formennene bør være direkte re-

KRONIKK:

Styringsordninga ved 
Universitetet i Tromsø

presentert i Tinget. Hensikten 
med dette forslaget er å forbedre 
kontakten mellom de sentrale 
styringsorgan og instituttene. 
Når det gjelder varamedlemsord- 
ningen i styret for studentre
presentantene og revisjon av fel
les instituttreglement, så vil ikke 
disse bli endret i særlig grad. 
Dette er i korthet de endringer 
som er foreslått. Som nevnt inn
ledningsvis, vet man aldri hva 
slikt bringer med seg. Vil end
ringene bli til det bedre eller vil 
de føre også dette universitetet ut 
i det tradisjonelle styre-settet, 
som man finner ved de andre 
universiteta. Foreløpig er det 
vanskelig å si så mye om dette. 
For studentene generelt vil vel 
endringene neppe ha så stor be
tydning. Frustrasjonen blir sik
kert den samme for de nye stu
dentrepresentantene i styre og 
ting m.h.t. spørsmål og pro
blemstillinger, som den alltid har 
vært.

Det har alltid vært klaget på 
kontakten mellom de enkelte in
stitutter og sentralledelsen, ln- 
stituttenes vilje og ønsker har i li- 

filmene i hovedtrekk viser eks
periment som er foretatt i 
forskningen. Folk studentavisa 
har vært i kontakt med, ser ut 
til å trives med faget. Enkelte 
ønsker å gå videre med psyko
logi, noen tar faget som en 
«hobby» mens andre samler 
poeng til annen videreutdan
ning. Etter initiativ fra fore
leserne er det dannet et arbeids
utvalg som skal ivareta studen
tenes ønsker (krav). Deres førs
te, viktige oppgave blir å få i 
stand en «bli-kjent-fest»... 
For øvrig meldes det om en del 
sure miner på grunn av de dyre

SYNKH
SYNKH
KVINNEFRONTEN
SIMON NICOL/DAVE SWARBRICK 
SIMON NICOL/DAVE SWARBRICK 
STONEY and the HORNIES 
STONEY and the HORNIES 
CUTTING EDGE
CUTTING EDGE

JAN SIMONSEN m/band
JAN SIMONSEN m/band
AMO(arr.)
AMO (arr.)
HAPPY TRAUM
JONAS FJELD m/OLE PAUS 
TRILLE
SVERRE KJELSBERG m/band 
LONE KELLERMANN 
NOTODDEN BLUES BAND 
NOTODDEN BLUES BAND

ten grad hatt den gjennomslags
kraft i styret og tinget, som man 
helst håpet på.

Det nye forslaget med at in- 
stituttformennene (vitenskapelig 

ansatte) skal være representert i 
Tinget, kan ha en del fallgruver. 
På instituttene foregår det alltid 
en kamp om hvilke fag, områder 
eller retninger det skal forskes 
på. Ved at instituttformennene 
får plass i Tinget, kan de snike til 
seg ekstra goodwill for sine egne 
interesser. De vil få en sterk po
sisjon og tilgang til opplysninger 
som andre utelukkes fra. Dette 
betyr at konkurrerende grupper 
stiller svakere. I praksis kan dette 
bety at noen områder overpriori- 
teres og at forskninga bestemmes 
av enkeltpersoner ved institutta. 
Når det gjelder AHS og APPU’s 
ønsker om å få representasjon i 
Styret, synes dette helt naturlig. 
Avslaget og begrunnelsen med et 
mer tungrodd Styre virker ikke 
særlig troverdig. Ved at disse en- 
hetene representeres via andre 
fagområder, svekkes deres sjan
ser til å bli hørt i de forskjellige 
saker. Dette er ingen drømmesi- 
tuasjon å komme i.

Erfaringsmessig vet man at sa
ker som angår økonomi, ofte er 
kontroversielle. Kampen om 
midlene er stor. Når det nå er 

bøkene, og det er også kommet 
en del ytringer om Unibok’s 
sedvanlige somling med bestil- 
linger.

Medisinkrangel
Borte på Teoribygget raste det 
for ei tid siden en kamp mellom 
de ulike gruppene. Problemet 
oppsto da det ble foreslått ei ny 
styringsordning for fagområdet 
medisin. Etter den gamle ord
ninga hadde studentene ganske 
mye å si i saker som hadde med 
blant annet ansettelser å gjøre. 
Ved innsettelse av ny lov ville 
denne muligheten visstnok re
duseres, derfor ble det slått 
alarm og krav om vern av 
«Tromsømodellen». Studente
ne fryktet at undervisnings
tilbudet deres ville bli dårligere, 
hvis de ikke kunne påvirke 
hvem som skulle undervise 
dem.

Slik det fungerer i dag, gis 
undervisningen i stor grad av 
realister. I stadium 1 går dette 
bra, men det er når man kom
mer høyere opp at problemene 
begynner å melde seg. Studen
tene frykter for at realistene 
ikke kan gi så god og adekvat 
undervisning som medisinerne, 
oppe på et høyere trinn. Det 
har vist seg vanskelig å integre
re realfagundervisningen i me
disinstudiet p.g.a. dårlig sam
kjøring mellom undervisnings
kreftene. Dette er heller ikke i 
samsvar med de intensjonene 
man hadde i forbindelse med 
medisinstudiet ved UiTø, heter 
det videre.

NSU om 
legeutdanning
Landsstyret i Norsk Studentu
nion har drøftet saken om 

utdanningskapasiteten for leger 
og avgitt følgende uttalelse:

— Ved å redusere utdanl 
ningskapasiteten vil det bli en1 
da hardere konkurranse om dr 
plassene som finnes. Seleksjo
nen vil i enda høyere grad blk 
avgjort av karakterer og ikke’ 
av motivasjon for legeyrket.( 
Denne tendensen er altfor sterk- 
allerede i dag, og må motar
beides på det sterkeste. /

— Vi kan ikke godta at kun( 
økonomiske beregninger ska/ 
ligge til grunn for vurdering avl 
behovet for leger. 1 undersøkelj 
sen er det ikke gjort skille mel
lom sykehuslegerog allmenn-1 
praktikere når behovet vurde
res. Det finnes fortsatt steden 
hvor det er stort behov for flerei 
allmennpraktikere, selv omj 
dette ikke går fram av utred-J 
ningen. >

— Legenes privilegerte øko-;; 
nomiske stilling må vurderes op 
utredes med sikte på å gi legene, 
de samme økonomiske kår soni^ 
akademikere med tilsvarende* 
utdanning ansatt i staten.

— Den frie etableringsretten) 
må bort, alle leger må få faste* 
lønnsordninger. Dette vil gi an-l 
ledning til å øke antall leger og-i 
så innenfor de økonomiske» 
rammer gruppen legger til* 
grunn. *

— Legeyrket er meget kre-l 
vende og legene har stort ans-1 
var i arbeidssituasjonen. Både* 
for legenes eget arbeidsmiljø,- 
og for de som behandles a\] 
dem, er det viktig at arbeide!1 
foregår i forsvarlige former? 
Det må derfor være et krav at7 
leger kommer inn under ar-3 
beidsmiljøloven på samme må
te som vanlige arbeidstakere? 
og går ned på 38-timers uke.

— Pensjonsalder må vurde-1 
res som virkemiddel for å redu-: 
sere antall praktiserende leger 
før en reduserer utdannings-1 
kapasiteten.

— Vi mener at reduksjon i1 
utdanningskapasiteten i utlan
det er uønsket. Utenlands-1 
studentene utgjør en viktig fak
tor for internasjonale impulser 
og falig utveksling, som har1 
mye å si for miljøet i Norge. Å' 
bruke tilgangen til lån fra Lå
nekassa som virkemiddel ser vi 
som uakseptabelt.

planer om å delegere makt til 
Styret i økonomiske saker, der 
saksmengden allerede er svær og 
hvor mange saker diskuteres 
dårlig, er det ingen grunn til å 

vente seg rettferdig og lik for
deling. Hva med AHS og APPU 
som ikke får representasjon i 
Styret? Vil de bli hørt i samme 
grad som de representerte grup
pene? Vil de bli hørt i samme 
grad som de representerte grup
pene? Ved at Tinget overfører 
myndighet til Styret i slike saker, 
tapes et behandlingsledd og kon
trollen svekkes. Trolig også en li
te ønsket situasjon å komme i. 
På Tinget møter flere. Dette ska
per bredere diskusjon, slik at 
eventuelle mangler og feil lettere 
kan komme for dagen, noe som 
må være det beste for alle parter.

Den gang det ble bestemt å 
opprette Universitetet i Tromsø, 
het det at det skulle skapes en 
bedre høyskole, etter en annen 
struktur enn man hadde ved til
svarende læresteder i landet. De 
erfaringene man hadde gjort der, 
var ikke tilfredsstillende. Nå 
skulle det lages noe bedre. Med 
stor spenning var det man kastet 
seg ut i oppgaven. Og mindre ble 
ikke entusiasmen da mer sentrale 
steder nede i Europa kastet sine 
øyne på stedet. Men optimismen,

planene og forhåpningene mc 
mye motstand ettersom statsk 
sen tømtes. Dette betydde 
ledelsen ved universitetet mi 
begynne å spare og knipe inni 
det lot seg gjøre. I det siste sta 
budsjettet heter det at Tron 
ikke lenger kan regne med å 
særbehandling. Etableringsfas 
er nå over. Det er på tide vil 
gynner å stå på egne ben. Foi 
klare det, er det nødvendig at( 
ruskes opp i det gamle regleiw 
tet. Altså er det tydelig 
«Tromsømodellen» må end 
litt. Det betyr vel også at mod 
len er i fare. Den som alle sa 
men sa måtte bevares p.g.a. 
unike form.

Integreringsmodellen står h 
ler ikke like sterkt i dag somt 
ligere. Dette viser den oppsp 
tinga av faga ved universite 
man er vitne til.

Forhåpningene man hadde 
denne modellen var store da ffl 
startet. Funksjonen har ikke b 
den man hadde håpet på. Uni' 
sitetet er lite, og dette und 
graver kanskje litt de idealen 
ble satset på.

Vel, da er det kanskje natur 
å spørre seg atter en gang h' 
UiTø går. Er disse små endrin; 
ne med på å fjerne det fra 
opprinnelige planene man had( 
Slik situasjonen er idag, meds 
dige innskrenkninger og foresl 
revisjon av styringsordningen, 
det kanskje ikke mulig å bev: 
den styreformen man had 
Mange bekker små, gjør en sl 
å. Til slutt ender man vel o 
med ei styringsordning lik * 
ved andre universitet.
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Destruktiv kritikk typisk Ufaglært i 7 år
Intervju: 
Rolf Gooslond 
Jøspør HqIIø

Mange har etterlyst en prat med fotfolket på Ås
gård. Så her kommer det. Bruno Aamo er en av de 
faglærte pleierne som jobber nattevakt. Han har 
jobbet på psykiatriske institusjoner i til sammen 11 
år.
— Jeg har jobbet på andre psyki
atriske institusjoner, Lier Syke
hus (hvor jeg tok utdanningen), 
Gaustad og Statens Senter for 
Barne- og Ungdomspsykiatri. 
Sammenlignet med disse er Ås
gård det beste sykehuset og en 
okei arbeidsplass.

— Du har jobbet en del år på 
Åsgård, ser du noen utviklings
tendenser?

— Jeg begynte som dagvakt 
på klinikkpost og er nå som sagt 
nattevakt. På grunn av at jeg 
ikke har vært på samme post hele 
tiden er det vanskelig for meg å 
peke på noen spesielle utviklings
tendenser. lnstitutsjonen er imid
lertid blitt mindre og preges en 
del av oppgitthet. Springer-jour- 
nalistikken her i byen og ellers i 
landet gjør det vanskelig for oss. 
Destruktiv kritikk som tar man
nen istedenfor ballen er typjsk 
for avisenes behandling av Ås
gård. Drittkastingen gjør det 
vanskelig for pasientene og ska
per en usunn negativ holdning.

— Men kritikk må da ha sin 
berettigelse?

I — Jo, kritikk kan ha sin be
rettigelse, Reitgjerdet er et eks
empel på dette.

— Som pleier, hva er de mest 
akutte problemene på Åsgård? 
1 — Det vil jeg ikke gå konkret 
inn på p.g.a. taushetsplikten, 
j — Hvis vi går tilbake til -79 og 
nedskjæringsdebatten, var du 
enig i kritikken mot Åsgård da?

— Det var en kjerne av sann
het i kritikken mot Åsgård, men 
det meste var urealistisk og bak

Langslet-lappen -83?
For noen dager siden sto det 
å lese i Nordlys at en ny 
Langslet-lapp var under 
oppseiling. Dette gledet nok 
mange, men atter en gang 
viste «Nordlys» seg å være 
like lite troverdig som de er i 
mange andre sammenheng
er. En rask telefon til Norsk 
Studentunion var avklaren
de og negativ.

Arbeidsutvalget i Vel
ferdskonferansen, det faste 
samarbeidsorganet mellom 
samskipnader, velferds- 
stiftelser og interesseorgani
sasjoner, har hatt møte med 
de som steller med student- 
sosiale spørsmål i økonomi
avdelingen i Kultur- og vi
tenskapsdepartementet. 
Hensikten med møtet fra 
AU’s side var å dokumente
re behovet for husleiestøtte 
på studentbyene.

Husleiene på studentboli- 
gene har økt mer enn bout-

UTROPIA RETTER:
I forbindelse med vår Ås- 
gård-reportasje i julenum- 
meret er vi blitt gjort opp- 
merksom på en feil. Under 
headingen Feilmedisinering 
skrev vi at Ninny Olsen fikk 
innsprøytninger med anti- 
depressivaet Sinequan. Pa- 
sienten fikk ikke Sinequan, 
men et anti-psykotisk re- 

mål. En del av fagpersonalet har 
stirret seg blinde på ltalia-pro- 
sjektet. Poenget for Åsgårds ved
kommende er at pasientene kom
mer inn på et tidspunkt da lokal
samfunnet er utmattet. Man kan 
si at det er beklagelig at vi må ha 
institusjoner, men det er en nød
vendighet.

— Hva med innleggelsesruti- 
nene. Kan pasientene forsvare 
seg mot dårlig behandling? Blir 
folk feilinnlagt?

— Vi har en kontrollkommi
sjon som virker og sørger for at 
eventuelle mistak blir oppdaget. 
Jeg må dessuten få poengtere at 
det ikke er vi som henter inn folk 
til Åsgård.

— Hvordan er din innstilling 
til medisinering?

— Medisinering er et faglig 
spørsmål som det er leger og psy
kiatrikere som må ta stilling til. 
Min mening er at kjemien hjelper 
folk, selv om tvangsmedisinering 
i øyeblikket kan virke som et 
overgrep.

— Men kan ikke medisinering 
over lengre tid virke nedbryten
de, passiviserende?

— Jo, og det er en negativ side 
ved medisinering. Medisinering 
er imidlertid nødvendig i mange 
tilfeller. Man kan f.eks. få pasi
enten til å møte verden istedenfor 
å la han/henne flykte inn i psy
kosen.

— Er det slik at hvis Åsgård 
hadde hatt nok personale og res- 
surser, så ville personlig behand- 
ling kunne erstattet medisine
ring?

giftene i resten av sam
funnet. Innføringen av nye 
låne-vilkår i Husbanken i 
fjor har reelt slått hardere ut 
for studentboliger enn for 
andre boligslag. Det er nå 
fare for at studentboligene 
rett og slett priser seg ut av 
markedet.

Departementet hadde 
ikke særlig positive signaler 
å komme med. Det var ty
delig at argumenter om stu
dentenes økonomiske si
tuasjon hadde liten gjen
nomslagskraft. Alle må jo 
stramme inn, også studen
ter, lød tonen. Langslet-lap
pen -82 var en ekstraordi
nær bevilgning for å lette 
overgangen til de nye lå
nevilkårene. Departementet 
var svært negativ til per
manente støtteordninger for 
å få ned rente- og avdrags- 
utgiftene for studentboliger. 
Det departementet likevel

medium som kalles siqualo- 
ne. Sinequan fins visstnok 
ikke som depotmedisin, 
dessuten gis det i form av 
piller, ikke sprøyte.

I tillegg har vi fått en del 
nysgjerrige henvendelser 
angående studenten som un- 
der et kort sommervikariat 
ble forfremmet til avdelings-

— Nei, selv om det var nok 
folk, ville vi trenge medisinering. 
Jeg har sett psykoterapi med folk 
og ressurser til rådighet i aksjon, 
og ingenting har skjedd. En stor 
del utskrevne (fra Åsgård) går på 
medisin og fungerer. Jeg anser 
ikke medisiner som en eller an
nen suspekt erstatning for adek- 
vat psykiatrisk behandling, hva 
nå det måtte være. Medikamen
tell terapi overfor psykotiske pa
sienter er adekvat psykiatrisk be
handling.

— Brukes el-sjokk fremdeles?
— ETC brukes og hjelper. Det 

brukes ved dype depresjoner og 
maniske tilstander under full 
narkose.

— Er det ikke fare for at man 
svir av hjernen til folk?

— Et el-sjokk gir en hjerne
skade tilsvarende den man får en 
lørdagskveld på Prelaten med øl.

— Hvordan fungerer skjer
ming (ved skjerming beskyttes 
pasienten mot ytre impulser)?

— Skjerming vil jeg ikke si 
noe om p.g.a. taushetsplikten.

— Så alt tatt i betraktning, 
Åsgård fungerer til pasientenes 
beste?

— Hvis jeg ikke trodde at pa
sientene kunne profitere på et 
opphold på Åsgård, ville jeg ikke 
kunne forsvare verken overfor 
meg selv eller andre å jobbe der. 
Selv om en innleggelse ikke er 
noen ideell løsning på en akutt 
krise, er det ofte den eneste løs
ningen.

var redd for, var muligheten 
for økende antall tomme 
hybler.

AU i velferdskonferansen 
skal ha et nytt møte med de- 
partementet hvor AU skal 
legge fram dokumentasjon 
på at søkningen til student- 
boliger er sterkt redusert. 
Det skal også legges fram 
oversikt over de viktigste ut
giftspostene som har presset 
husleiene på studentbolige
ne i været.

På møtet ga departemen
tet også klare signaler om at 
det vil ta tid før et eventuelt 
forslag om ekstrabevilgning 
kan bli lagt fram. Det vil 
ikke komme på tale å få 
klart noe forslag som i fjor. 
Da kom det i begynnelsen 
av mars. Nå må vi regne 
med at det neppe kan kom
me i dette semesteret.

leder. Ingen ser ut til å ha 
hørt om dette tilfellet. Vi 
prøver oss derfor med en 
presisering: Studenten ble 
ikke forfremmet til avde- 
lingsleder, han ble overlatt 
ansvaret for en avdeling for 
en tid.

red. 

Bjarne III er ei av de få som 
jobber på Åsgård fordi det er 
det hun har lyst til.

Noen ganger tenker hun på 
å kutte ut og heller åpne ki
osk, men det er en annen his
torie.

Etter 7 år som ufaglært på 
«Huset» har hun nok en god 
del å bidra med i debatten 
omkring psykiatri og institu
sjonen Åsgård.

Som så mange andre mener 
også hun at Åsgård kunne 
bygges ned, vi kunne bygge ut 
mindre enheter og heller opp
søke problemene der de har 
sin opprinnelse ved å benytte 
oppsøkende team og familie
terapi.

— Storinstitusjonen Ås- 
gård passiviserer pasientene. 
Andre tar ansvaret for dem 

PACIFIC
et sted med trivsel...

Barnehager
Studenter som ønsker barnehageplass for 
året 1983-84 må søke innen
1. APRIL
Det kan søkes om plass ved følgende barne
hager:

Maurtua: 3 mndr.-7 år
Tiriltoppen: 1-7 år
Aurora: 4-7 år
Huskestua: 3-5 år
Breivika: 3 mndr.-7 år
Kvaløysletta: 3 mndr.-7 år

Søknadsskjema fås i barnehagene og på Stu
dentsamskipnadens kontor, tlf. 81 012.
Søknaden sendes til Studentsamskipnaden, 
Storgt. 25, 6. etg.
Revurdering av venteliste - frist 1. november.

Konkret vil vi satse på:
— Å halde fram med arbeidet for å gjere avisa leseleg og engasjerande, men samstundes gå 
inn for ei sakleg og grundig line.

— bestemmer spisetid, leg- 
getid, vekketid og mye makt 
ligger i den nøkkelen som kan 
åpne alle låste dører.

Når du kommer som ufag
lært til Åsgård, legger du med 
en gang merke til hvem som 
har pasient-kontakt. På dag
tid sitter de fleste faglærte i 
møter, igjens om stuevakt sit
ter de ufaglærte og ekstravak
tene.

Holdninger overfor pasi
enter har til tider vært mer
kelige. Pleierne har pratet 
over hodet på pasienten, han/ 
hun reduseres til idiot-plan og 
omtales i 3. person. En bør 
kanskje tenke: Hva hvis det 
var jeg som lå her, hvordan 
ville jeg ønsket å bli behand
let?

Galskap er et tøyelig be

Etter at Tromsø 
Maritime Club fikk 
åpen bevilling, er 
det en glede å nå 
kunne ønske alle 
velkommen. Vi har 
også skiftet navn, til

Pacific.
Lokalene ligger ved 
bruhodet, i Skipper- 
gaten 21.
Telefon
(083) 84790
Steak House 
Amerikanske retter 
Dans til levende 
musikk hver kveld

Velkommen 

grep — hvem er gal?
Ta f.eks. et pressa forhold: 

Hun kues og undertrykkes og 
bryter til slutt sasmmen — 
men hvem trenger egentlig be
handling — han eller hun?

Hva fungerer egentlig Ås
gård som, behandlende eller 
oppbevarende institusjon?

— Oftest er det jo et krav 
at vi skal fungere som begge 
deler.

Alt i utgajigspunktet er det 
jo håpløst å «oppbevare» 
«håpløse tlfeller» sid eom si
de med behandlingsopplegg. 
Det vil til slutt bli et spørsmål 
om vi ikke trenger en institu- 
sjon/avdeling som tar seg av 
tilfeller som faller utafor vårt 
system.

Berit/Rolf

Tvangsinnleggelse
Vi er en straffeekspedisjon 
hospitalet ditt har sendt oss

Vi er en straffeekspedisjon 
familien din har glemt deg

Vi er en straffeekspedisjon 
det finnes ikke mer å huske, 
det er på tide du også glemmer

Det er på tide du forstår: 
Infiksjonen din er infeksert 
hinsides enhver hateevne

Lyset i hendene 
er fullt av bandasjer, 
Luftveiene dine 
noe du innbiller deg

JH
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UTDANNING TIL
Det er berre Oslo, Bergen og Trondheim som har særskilte kontor 
der akademikerar blir registrert. Bergen hadde 352 akademikerar 
utan jobb i januar. I Oslo er det i overkant av 400 arbeidsledige 
akademikerar. Dette er ein auke på 45 prosent frå i fjor.

Åpne dører til eit stengt arbeidsmarked på arbeidsformindlinga.

Over 75 000 går arbeidslause her 
i landet. Dette rammar også folk 
med høgare utdanning. Utropia 
har leita litt rundt og prøvd å fin
ne tall og prognoser på dette.

Ved Arbeidsdirektoratet i 
Oslo får vi opplyst at det ikkje 
blir foretatt særskilt registrering 
av arbeidslause akademikerar for 
heile landet.

NAVF (Norges almenviten- 
skaplige forskningsråd) driv med 
kartlegging av arbeidslause aka-- 
demikerar eit halvt år etter eks
amen. Den siste undersøkelsen 
som omfattar studentkull uteksa
minert i 1981, var enno ikkje 
ferdig da vi ringte.

Arbeidskontoret i Tromsø re

Havnar på sosialen?

Geir Melangen frå Finnsnes, født 1960. Har historie mellom
fag og driv på med nordisk grunnfag. I tillegg reknar han med 
å ta eit humanistisk fag til og fullføre hovedfag cirka 
1986-87.

Reknar du med å få jobb etter 
endt utdanning?

— Eg siktar meg inn på læ- 
rarjobb i den vidaregåande 
skulen, men utsiktene verkar 
dårlege. Hørte i radioen at 
det var behov for 3000 færre 
lærarar, men eg håpar sjølv-

sagt på jobb i Troms eller 
Finnmark.

— Er det ikkje litt skrem
mande utsikter.

— Eg gir no blaffen i utsik- 
tene, og studerer heller noko 
eg er interessert i framfor å 
hive meg på geologi ilag med 
70 andre. Vi havnar vel på 

gistrerer ikkje arbeidsløyse i for
hold til utdannelse særskilt. Det 
er dårlig med statistikk og prog
noser når det gjeld det framtidige 
arbeidsmarkedet. Dette er noko 
vanskeleg og innfløkt å lage 
prognoser på, og burde heilt sik
kert vore forska meire på, seier 
yrkesrettleiar Jan Ulvin ved ar
beidskontoret i Tromsø.

— Norsk Lektorlag har gjort 
ein undersøkelse som viser at 
17 000 lærarar vil bli overflødige 
i skolen for 1990 dersom utdan
ningskapasiteten er den samme, 
og det ikkje blir færre elevar pr. 
klasse eller rammetimetallet og 
leseplikten blir skjært ned. Sko
lesektoren har tradisjonelt vore 
ein av dei viktigaste avtakarane 
til høgt utdanna arbeidskraft.

Ein reknar med eit stort behov 
for mellomteknisk personell og 
høgare utdanna teknisk personell 
i framtida. Her er det den framti
dige oljeutvinninga på kontinen
talsokkelen som kjem inn. Bereg- 
ningar oljeselskapa har gjort vi
ser at den vil gje omlag 
5000-10000 arbeidsplassar. Ho
vedsakelig fagarbeidarar, opp
lyser Jan Ulvin.

I dei skjerma næringane, slik 
som den offentlige sektor, skole
vesenet og helse- og sosialsekto
ren betyr statens disposisjonar 
mykje for sysselsettinga. I siste 
nummer av Økonomisk Utsyn 
frå Statistisk Sentralbyrå blir det 
påpekt at ein stor del av arbeids
løysa kjem frå dei skjerma næ
ringane.

Det er dei unge, ufaglærte og 
dei eldre som vil bli hardast ram
ma av arbeidsløysa. Akade
mikarar vil nok også i framtida 
måtte vente seg større konkur
ranse om jobbane og at vi vil få 
ein større grad av overkvalifise- 
ring. I den siste tida har vi merka 
at også høgt utdanna arbeids
kraft registrerer seg som ledige, 
men dei har større sjanse til å få 
arbeid enn ufaglært arbeids
kraft, seier Jan Ulvin.

sosialkontoret uansett. I sam- 
me slengen må eg og få sagt at 
eg meiner humanistiske fag 
må opprioriterast.

— Gjeldsbyrden, kva med 
den?

— Ein må jo ta lån for å få 
gjera det ein vil gjera. Ingen 
vits i å sette seg ned å tenke på 
låna. Men eg føler meg nøyd 
til å jobbe ved sida av. Her på 
gangen eg bur jobbar åtte av 
ti ved sida av. Tidlegare har 
eg satsa på å jobbe om som- 
maren, men det held ikkje 
lenger.

Utnytting av arbeidsløs ungdom:
__________________________________________________________________________________________________

ov Tonø G. Johomøsøn

Antall arbeidsløse er på vei 
opp mot nye urovekkende 
høyder. I desember 1982 lå 
antall registrerte arbeidsløse 
på 62 800. Det reelle tallet lig- 
ger på rundt 75 000. Dette 
utgjør en arbeidsløshet på 3,2 
prosent av den totale ar- 
beidsstyrken (nov. -82). Det 
er ingen ting som tyder på at 
tallet på arbeidsløse har sun- 
ket siden november i fjor. 
Blant de som er hardest ram- 
met, er de unge arbeidsløse. 
For ungdom mellom 19 og 24 
år ligger arbeidsløsheten på 
8,7 prosent.

Situasjonen har gradvis 
forverret seg siden -74, til å 
bli eksplosjonsartet de siste 
årene.

For å avhjelpe situasjonen 
hos de såkalte ressurssvake 
arbeidssøkende grupper, deri- 
blant ungdom, har Arbeids- 
direktoratet utarbeidet ulike 
arbeidsmarkedstiltak.

Y rkesorienterende 
programmer
Et av disse arbeidsmarkedstil- 
takene går under navnet Yr- 
kesorienterende programmer. 
På et møte arrangert av 
Tromsø SV hvor nettopp 
søkelyset var rettet på ung- 
dom og arbeid, ble dette kur- 
set sterkt kritisert av ungdom 
som var til stede.

Det ble understreket at 
ungdommen trenger skikkelig 
vern mot å bli utnyttet som 
arbeidskraft. Arbeidsmar- 
kedskonsulenten Arvid Ahl- 
quist innrømmet da også at 
kurset hadde sine svakheter. 
Ahlquist sa at en ikke kan se 
bort fra at bedrifter kan spe- 
kulere litt i arbeidsmarkeds- 
tiltakene. En av ungdommene 
fortalte litt om sine erfaringer 

med dette kurset. Hennes his- 
torie bekreftet at kurset leg- 
ger forholdene svært godt til 
rette for arbeidskjøperne, 
ikke for de arbeidssøkende.

Uforpliktende kontakt
I brosjyren over «Yrkesorien- 
terende programmer» utgitt 
av Arbeidsdirektoratet går 
det klart fram at bedriftene 
ikke har noen som helst for- 
pliktelser overfor de arbeids- 
søkende som blir utplassert i 
bedriftene i løpet av kurset. 
«Tiltaket gir ingen forpliktel- 
ser for arbeidsgiverne utover 
den tid det (kurset) varer, 
men gir dem selvsagt gode 
muligheter for å få kontakt 
med nye arbeidssøkende,» 
heter det i brosjyren.

Når det gjelder kursets 
siktemål overfor kursdelta- 
kerne heter det: «... å redu- 
sere usikkerheten med hensyn 
til egne muligheter i yrkeslivet 
og de krav bedriftene stiller 
... og gi bedrifter og arbeids- 
søkere muligheter for ufor- 
pliktende kontakt.» I en tid 
hvor det er knapphet på ar- 
beidsplasser og hvor ar
beidskjøperne så å si kan vel
ge og vrake mellom arbeids- 
søkende, er det ikke tvil om 
hvem som nyter godt av den- 
ne såkalte uforpliktende kon- 
takten.

Slik kurset er lagt opp gir 
det arbeidskjøperne for det 
første gode mulgiheter for å 
skaffe seg billig arbeidskraft. 
Deltakerne på kurset får in- 
gen lønn av bedriften. Ar
beidsformidlingen utbetaler 
en økonomisk stønad til kurs- 
deltakerne på ca. 60-70 kro- 
ner pr. dag.

For det andre gir det be- 
driften mulighet til å velge og 
vrake arbeidstakere blant en

stor mengde ungdom dersl 
det blir snakk om ansetteh 
bedriften. Til slutt kan det 
den effekt at det hindrer o| 
rettelse av nye arbeisdsplas 
fordi bedriften kan bli fo 
med billig arbeidskraft 
kursene.

Arbeidsformidlingens 
stilling
Riktignok er det slik at 
beidsformidlingen strengt! 
skal fungere som en formic 
mellom arbeidssøkende og 
beidskjøpere. Likevel når 
først holdes kurs som så i 
jeg forstår skal bidra ti 
hjelpe arbeidssøkende, I 
arbeidsformidlingen vi 
varsom slik at kurset ikke 
den motsatte virkning, å h 
pe bedriftene.

Enkelte ungdom føler 
slik at det er bedre å ha nc 
gjøre, det vil si gå på kurs 
å ikke ha noe å gjøre i det I 
tatt. Det ser ut til å være 
kurat det som oppnås t 
kurset. Det er klart at ku 
har sine positive sider. De 
faktisk ungdom som får ji 
gjennom kurset. Det må 
nettopp være intensjonen, 
ten skaffe dem jobb eller 
formere om videre utd 
ning. Det ungdom trengt 
dag er en arbeidsplass, i 
gå på kurs etter kurs for å 
informert om arbeidsplan 
de har få sjanser til å få. 
dere trenger de vern mot å 
utnyttet som arbeidskraft, 
ting er i hvert fall sikkert, 
er ikke ferdig med den ti 
hvor arbeideren står med i' 
hånda og trygler om arb 
Yrkesorienterende progrt 
mer bidrar i hvert fall ikk 
å hindre dette.



7 Ikkø jobb

ARBEIDSLØYSE? =
Det utdanningspolitiske bildet vil i stor grad bli pre
ga av økonomiske nedskjæringer, arbeidsløyse inna
for tradisjonelle akademiske yrker og ei rask utvik- 

I Ung av behov for teknologisk og økonomisk utdan-

na personell. I ei usikker tid med fare for å ende opp 
uten jobb, tok vi ein tur oppom studieveiledninga 
for å få råd.

iTøkst: Rognar luros 
j Foto: Tor Svorvørud 
1 JQn Gjørnøs
I — Med dei dystre utsiktene vi 
| har nå, vil du fraråde folk å ta ei 
I universitetsutdanning? Vi rettar 

spørsmålet til Else Bottengård.
— I ei tid med stor arbeids- 

: løyse vil det vera fornuftig å ta ei 
universitetsutdanning framfor å 
gå arbeidsledig. Det er vel det 
som er spørsmålet for mange 

I som går ut av den vidaregåande 
I skolen.

— Det vil vera svært uheldig å 
I sette begrensningar på opptak av 
i studentar, fordi dei vil gå ar- 
I beidslause etterpå. Universitets

utdanning gir jo meining i seg 

— Køen av arbeidslause akademikarar aukar. Dei med hovudfag 
stiller best.

UNGDOMSKONTO

Ungdomskontoen er imidlertid bare 
en liten del av vårt tilbud overfor 
ungdom av i dag. A/S Fiskernes Bank 
har nå åpnet sin nye avdeling for 
ungdom over 16 år."UngService" som 
er navnet på avdelingen ligger i 
bankens nye lokaler i den gamle 
Handelskol en. Dersom du har behov 
for råd og veiledning i økonomiske 
spørsmål er dette det riktige sted
et. Velkommen til en prat i banken!

sjølv. Til dømes har Universitetet 
i Roskilde fått direktiv om å leg
ge ned dei humanistiske faga. 
Det er jo heilt meiningslaust.

— Men det er atskillig verre å 
motivere for universitetsutdan
ning i dag. Ein må jo motivere 
for ein framtidig jobb og ikkje 
som eit alternativ til å gå arbeids- 
laus.

— Kva slags utdanning kan 
vera lønnsamt å ta med sikte på 
jobb i framtida?

— Kva slags jobb? Vi brukar 
å dele inn i lærarutdanning, of
fentlig og privat administrasjon 
og forskarutdanning. Det er eit 
heilt klart behov for lærarar med 
utdanning i sosialøkonomi, ma
tematikk og fysikk. 1 tillegg er 
det også behov for EDB i skolen.

— Når det gjeld offentlig og 

privat administrasjon er det meir 
spådommar. Folk med geologi i 
kombinasjon med geografi, sam
funnsvitenskap vil det vera be
hov for i fylkesadministrasjonen. 
Til dømes er det oppretta stilling
ar som fylkesgeolog. Det er ikkje 
lurt å satse einsidig på offshore.

— 1 offentlig og privat admi
nistrasjon vil det også vera bruk 
for folk med solide språkkunn
skapar, til dømes hovedfag, til å 
knytte kontakter internasjonalt.

— Langslet har jo sagt at det 
er ei forgubbing i norsk forsk
ning. Det er få sjanser for rekrut
tering til faste forskerstillingar. 
Slik det er no er det ein vridning 
mot oppdragsforskning over 
kortare tidsrom. Eit felt som ein 
ser at det er sjanse for rekrut
tering er fiskerifag, der det er 
eget forskningsråd og midlar.

— Eg vil fraråde folk å satse 
einsidig på eit fag. Med det mei
ner eg at ein må sikre ein bredde 
under cand.mag.-graden. Ein 
kan kombinere fag på tvers av 
fagskiljene, til dømes realfag, 
samfunnsfag og språk. Med sam- 
funnsvitenskaplig hovedfag kan 
det vera lurt å trekke inn data 
som støttefag. Eller ha eit språk
fag, til dømes tysk som støttefag 
til ei teknologisk utdanning.

— Ser ein på arbeidsløyse- 
statistikken for Oslo, er det 
cand.mag.’ar som går arbeids
lause. Det er fordi dei i stor grad 
konkurrerer på lærarmarkedet 
og ofte har fag som ligg litt på si
da av dei skriftlige faga i skolen, 
slik som antropologi, biologi og 
psykologi. Ein stor del kunne 
sikkert fått jobb dersom dei had
de spesialisert seg og tatt hoved
fag.

Lånekassa
Ved Statens Lånekasse for 
Utdanning sitt distriktskon- 
tor i Tromsø er det ikkje re- 
gistrert nokon nedgang når 
det gjeld antall søkere til stu- 
dielån. Antall søkere er som 
tidligare.

Det virkar også som stu- 
dentane tar fullt lån og ikkje 
finansierar studiet ved del- 
tidsarbeid. Men det finnes in- 
gen systematisk oversikt eller 
data på dette.

Lånekassa har likevel mer- 
ka ein auke i antall søknader 
om betalingsutsettelse. Men 
her må ein også ta med at an- 
tall tilbakebetalinger har au- 
ka.

Fohn Herrefrisør
er nu i NNS-bygget,

Strandtorvet 2B 
Trendman Touper

Markedets beste

— Har du eit råd til unge arti- 
anarar og ellers dei som lurar på 
om dei skal satse på ei universi- 
tetsutdanning?

— For ti år sidan var det ei 
grønn bølge i universitetsmiljø. 
Der mange tok fag som biologi, 
arkeologi og sosiologi.

I dag er det ein teknologisk 
bølge på full fart oppover, og 
mange har latt seg rive med av 
den. Det er ikkje alltid lurt å hive 
seg på sånne bølger. Ein bør vel
ge fag etter interesser.

NSU KOMMENTAR
Thorvald Sirnes, leder i 
Norsk Studentunion, seier i 
ein kommentar til Utropia at 
antall studieplasser ikkje må 
reduserast som ein følge av 
den aukande arbeidsløysa. 
Ein må heller bygge ut og au
ke antall studieplassar.

For det første fordi ung
domskulla som går ut av den 
vidaregåande skulen vil auka 
i tida framover. For det andre 
fordi folk ikkje får arbeid. 
Dette rammar spesielt ung- 
dom, det er bedre at folk tar 
utdanning og kvalifiserer seg

Inn i oljebransjen?

Roger Johansen frå Tromsdalen 
født: 1957
Har cand. mag.-graden med geologi, kjemi og litt 

matematikk.
Holder på med hovedfag.

— Reknar du med å få jobb 
etter endt utdanning?

— Vi regnar med å få 
jobb. Nokon må søke ein del 
etter avslutta utdanning. Det 
er ikkje berre å ta geologi, ein 
må også ha dei rette retninga- 
ne i geologi. Geofysikarar og 
cedentologar er mest etter- 
spurt i oljeindustrien.

Slik får du arbeidsløysetrygd:
■

— Du må ha tjent kr. 16 400 i siste kalenderår — eller som 
gjennomsnittlig inntekt dei tre siste åra.

I — Du må være villig til å flytte.
— Du må stå som arbeidssøker.
— Etter tre år fell trygda bort.
For å få støtte frå sosialomsorgen, blir det ikkje tatt hensyn 
til om du ikkje får jobb i tilknytning til utdanninga du har. 
Men om du i heile tatt får arbeid.

istaden for å gå ufaglærte. 
Dei får kunnskapar, innsikt 
og utviklar seg. Utdanning gir 
folk meir oversikt, det blir 
lettare å manøvrere og klare 
seg i samfunnet. Folk får ev
ne til å handle når ein gir 
utdanning.

Den sosiale tryggleiken til 
studentane er også noko vi i 
Norsk Studentunion er opp
tatt av. Slik det er no, er det 
vanskelig å få arbeidsløyse
trygd dersom ein ikkje får ar
beid. I tilfelle blir den svært 
låg. Ein må gå på sosialen.

— Eg har inntrykk av at 
folk trur du er sikra jobb før 
du er ferdig. Det har vært 
gjort — geofysikk-retningane 
på NTH, men det gjeld nok 
ikkje i dag.

— Satsar du på oljen?
— Det gjer eg ikkje pri- 

mært, der er det sjølvsagt let

Derfor er det viktig at dei som 
går ut av den vidaregåande 
skulen eller universitetet må 
få arbeidsløysetrygd som dei 
kan leve av.

— Er det noko råd du kan 
gje studentar i dag?

— Det måtte i tilfelle vera 
at dei ikkje må slutte med 
cand. mag.-graden, men ta 
hovedfag. Hovedfag er ein 
forutsetning for å få jobb.

Av Ragnar

tast å få jobb, men eg har og- 
så andre alternativ.

— Dei som har gått ut med 
geologi i Tromsø ar vist seg å 
vera dyktige og har fått allsi
dige arbeidsoppgåver ifølge 
lærekrefter her oppe.

— Kva med studiegjelda?
— Den blir stor, ganske 

stor. Det blir nok noko som 
blir å tynge lenge utover. Men 
når ein er komme så langt er 
ein berre nødt til å stå på og 
bli ferdig.

Ein er nødt til å låne peng- 
ar, men eg jobbar og ein del 
ved sida av studiane og har 
sommarjobb.
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Alkohol virker sløvende, ingen tvil 
om det. Ihvertfall på vanlige borgere. 
Men i kommuenstyret ser ingen ting 
ut til å live opp mer enn en alko- 
holdebatt.

— Det er typisk, sier kommu- 
nestyrerepresentantene Bi Haavind 
og Hermann Kristoffersen, og så 
langt er de enige. Sjenkebevillingene

er en liten og mindre viktig del av al
koholpolitikken, men er et av de få 
områder hvor kommunestyret fak
tisk har en viss makt.

Hvor mye skal man gi seg inn på 
restriksjoner, og hva er restriksjone
ne verd? Her tar enigheten mellom 
Kristoffersen og Haavind fort slutt.

— Hva slags plass har rusmid- 
delproblemet på partienes pro- 
grammer?

— BH: — Vi (SV) har be
kjempelse av stoff- og alko
holmisbruk med i programmet. 
Vi har programfesta ølpol, og er 
positive til milde restriksjoner. 
Og vi prøver, som venstresida 
alltid har gjort, å se rusmiddel
problem i en større sammenheng.

HK: — Vi har det veldig høyt 
på programmet vårt. (RV’s). 
Men restriksjoner er ikke vik
tigst. Det som er viktig er de øko
nomiske forholdene i samfunnet. 
Som ungdomsarbeidsledigheten. 
Den kan ødelegge en hel genera
sjon.

BH: — Jeg er enig i at ung
dommens sosiale situasjon er 
viktig. Men det er nødvendig 
med restriksjoner. Det er ingen 
stor sak, men en nødvendig del 
av politikken. Alkohol er legalt 
og ubredt. Stoff er kriminelt, og 
mindre spredt.

— Er det alkohol eller narko- 
tika som er hovedproblemet?

— Jeg vil legge størst vekt på 
narkotika. Narkotikaen kan kri
minaliseres. Stoffmisbruket må 
stoppes, jeg tar avstand fra 
narkoliberalismen. Det er nar- 
koliberalisme å likestille stoff
med alkohol.

BH: — Det er ikke riktig med 
et så sterkt skille mellom stoff og 
alkohol. Vi må bruke andre mid
ler mot stoff enn mot narkotika, 
men det er en målsetning å be
kjempe alle rusmidler. Og alko
hol er hovedproblemet idag, 
fordi det er mest utbredt. Det er 
ingenting som sier at alkohol er 
mindre farlig enn mild narkoti
ka. Men alkohol er sosialt aksep
tert. Vi bør ikke skille så sterkt,

men heller sidestille alkohol-/ 
narkotikaproblemene.

HK: — BH og Co. driver 
restriksjonene for langt. Det som 
skjedde i «Per Sundby-saken» er 
en uting. Det er en klar klas
seinndeling å si ja til Paletten og 
nei til Rio Bravo. Det blir spørs
mål om «møkkaplass eller ikke.»

BH: — Jeg stemte mot bevil
ling til Paletten.

HK: — Rio er ikke den eneste 
plassen det har vært noe tull 
med. Men det er det eneste til
budet til mange ungdommer. En 
bør ikke trampe ungdommen på 
tærne, det er de som får svi. Ved 
å minske antallet bevillinger, 
øker man det private forbruket 
av alkohol. Det er uheldig.

BH: — Det er ikke noe argu
ment. Vi må se på kvaliteten på 
utestedene. Det er hvordan stedet 
er drevet, og ikke folk som går 
der som er det avgjørende. Jeg er 
heller ikke enig i Per Sundbys 
moralske pekefinger.

HK: — Dersom det dukker 
opp at charly eller Grand Re- 
sturant misligholder sine bevil
linger, ville jeg ikke nøle med å 
gå inn for å frata dem bevillinge
ne. Men med Rio: Ikke faen!

— Er offentlig drikking bedre 
enn privat drikking?

BH: — Ja, men det forutsetter 
kvalitet. Det er positivt med et 
variert uteliv. Men vi har et poli
tisk ansvar for alkohol — såvel 
som stoffproblemet. Vi lever i en 
myte om at narkotika er et sam
funnsproblem mens alkohol er et 
privat problem. Alkohol er en 
samfunnssak!

For arbeiderbevegelsen har de

sosiale forhold stått i sentrum for 
politikken. Alkohol/rusmid- 
delpolitikken har vært sett som 
et ledd i dette.

HK: — Alkoholsaken er blitt 
gjort til et indviduelt problem — 
dette er misforstått. Den har 
vært en del av arbeiderbevegel
sens kamp for økonomisk/poli- 
tisk rettferd. Vi bør kunne tolere
re litt slinger i valsen fra ute
stedene. Privat drikking skaper 
bare flere problemer. Da drikker 
folk HB hjemme og slår kjerring 
og unger. Tromsø har vært unik, 
med mye uteliv. Jeg mener det 
har vært et gode for Tromsø.

BH: — Jeg har inntrykk av at 
folk går mindre ut nå enn for 
noen år sia, pga. dårligere råd. 
Men jeg tror alkoholproblemene 
blant undommen er større enn 
før. Og 90% av dem skyldes sosi
ale forhold. Tiltak som ølpol og 
færre utesteder er lite viktige.

BH: — Sånne tiltak kan påvir
ke på sikt.

— Hvordan plasserer studen- 
tene seg i «drikkebildet»?

BH: — Det er mulig at studen
tene går mere ut enn annen ung
dom. De er «unge lenger». Men 
jeg tror ikke de drikker mer enn 
andre på samme alder.

HK: — Studentene er nok 
mindre utsatt for alkoholpro
blemer enn andre — de har noe å 
holde på med. Det er skapt en 
myte om at studentene drikker 
som svin, i første rekke via jour
nalist Einar Sørensen i 
«Tromsø». Studenter har dårli
gere råd enn andre, og drikker 
neppe mer.

— Vil dere gå inn for bevilling 
til studenthuset i Skippergata?

— HK: — Ja, det er et posi
tivt tiltak. Spesielt om det blir et 
sted for rimelige priser. Sånn 
som det er i dag, er det alt for 
dyrt å gå ut. Restaurantnæringen 
er ikke av de minst grådige med 
prisene. 01 burde koste mindre 
enn hva det gjør idag.

BH: — Det kan neppe være et 
mål i seg selv. Jeg er mer positiv 
til et sånt tiltak som studenthuset 
enn til mye annet som drives. 
Mange utesteder baserer seg først 
og fremst på alkoholsalg, ikke på 
å lage et godt miljø. Alkoholsalg 
gir mest profitt.

— Hva med Rio?
— For ungdommen her i byen 

var Rio en oase i en ørken, selv 
om det var en oase med skittent 
vann.

BH: — Vi må ha visse prin
sipper. Det er det ofte vanskelig å 
få folk til å forstå. Jeg kan 
skjønne at folk blir irriterte når 
plassen de pleier å gå på blir 
stengt. Men en kan ikke bare ta 
hensyn til til dette. Man må opp
rettholde et visst nivå på stedene. 
Rio Bravo var et dårlig ung
domstilbud slik det ble drevet.

HK: — Stedene blir forma av 
folk som går der og deres drikke
vaner.

BH: — Holdninger til alkohol 
er ikke noe man har med seg. 
Fritt øl og lave priser er med på å 
forme dem den gale vegen.

HK: — Det er alt for dyrt her i 
byen. Jeg kunne tenke meg å gå 
rundt med en underskriftsliste: 
«Ned med ølprisan!»

BH: — Den ville ikke jeg skri
ve under på.

Hvem ruser seg i Tromsø, 
hva ruser de seg på og hvorfor — og 
burde de heller latt det være? Det er noen 
av problemstillingene Utropia tar opp her. Vi vil ikke fors 
noen patentsvar angående rusmiddelpolitikk (dvs. Det vil w- 
bare ikke) men heller gi en situasjonsbeskrivelse. Leserne er 
til debatt. Værsgo’ les!

Det finnes ikke noen undersøkelse av Tromsø- 
studentenes rusmiddelbruk, men «Ungdomsunder
søkelsen i Tromsø» har en del stastistikk når det 
gjelder rusmiddelbruk blant 13—17-åringer. Som 
med så mange undersøkelser: Resultatene kunne vi 
nesten ha gjettet på forhånd, men det er jo bra å vite 
i stedet for å tro, så ut med øra — facts kommer!
Ungdomsundersøkelsen fra 1982 
viser at ca. 85% av 17-åringene. 
hadde drukket alkohol (mere enn 
ca. en flaske øl) en eller annen 
gang. 7% av 17 åringene hadde 
drukket mere en 5 ganger siste 
måned, 16% 3—5 ganger, 36% 
1—2 ganger og 41% hadde ikke 
drukket i løpet av siste måned.

Når det gjelder hasj eller mari
huana har 19% av 17-åringene 
prøvd det, 81% har ikke. Av de 
som har prøvd cannabis sier ca. 
1/3 at de har brukt det over 20 
ganger siste året, dvs. 7% av 
17-åringene. Det er også verd å 
merke seg at det ikke er noen 
nevneverdige forskjeller i rus- 
middelbruken mellom gutter og 
jenter. Det eksisterer altså en 
slags likestilling, på godt og 
vondt.

Når det gjelder sniffing: 13% 
av 17-åringene har prøvd det. I 
motsetning til cannabis og alko
hol er sniffing mye mer utbredt 
blant gutter. Prosenten av 
Tromsø-ungdom som har sniffet 
er forøvrig omtrent dobbelt så 
stor som den var i Oslo og Kristi
ansand da tilsvarende under
søkelser ble foretatt i 76 og 77.

Sammenhenger
Som en vel kunne vente viser un
dersøkelsen sterk sammenheng 
mellom bruk av ulike rusmidler. 
De fleste ungdommene bruker 
flere rusmidler om hverandre.

Undersøkelsen viste også at 
rusmiddelbruken var mye større 
blant de ungdommene som selv 
mente de hadde vesentlige pro
blemer av et eller slag enn blant 
de som ikke mente det. Det er 
verd å merke seg at ingen av ung
dommene oppga rusmiddelbruk i 
seg selv som et problem.

Det er ikke noe merkelig i at 
de som mener de har for lite å 
gjøre på fritida bruker mere rus
midler enn de som har det 
«passende». Litt mere pussig er 
det kanskje at de som mener at 
de har for mye å gjøre på fritida 
også ruser seg mere enn- de i 
gruppen «passende».

menheng med rusmiddelbruke a 
Ungdommen ruser seg ikke nif 
særlig mer selv om mor er ute r 
yrkeslivet (der fikk du den Kår 
K.), til gjengjeld er det en teis 
dens til at de som bor sammj; 
med bare en av foreldrene ruqj 
seg mer enn de som bor samro 
med begge. Ungdommer nt<f 
mange søsken ruser seg oftere^ 
dem med få eller ingen, m 
innflyttere ruser seg ikke me 
enn innfødte Tromsøværing^ 
Som hovedkonklusjon slår den1 
delen av undersøkelsen fast 
det viktigste ikke er ungdomff 
nes bakgrunn men problems 
ungdommen opplever i sin ned 
rende situasjon.

Konflikter
Undersøkelsen viser at trøbbel 
vantrivsel på skolen har ste 
sammenheng med rusmidd 
bruk. Konflikt med foreldre h 
også veldig stor betydning. Vei 
er det selvsagt dersom en h 
vansker på begge hold. Blant 
med sterk skole- og foreldretii 
nytning var det 1% som had 
drukket alkohol over 3 gan? 
siste måned, 0% som had 
brukt hasj over 6 ganger siste 
og 1% som hadde sniffet no 
gang.

1 gruppa med svak/konfld 
fylt skole og foreldretilknytni 
var tallene 25% når det gjaldt 
kohol, 21% når det gjaldt hi - 
og 33% når det gjaldt sniffir : 
(Dette kan selvsagt være

Det visste vi jo fro før



Vi kon kollø hom «Bjornø»
Uten rusen stopper Norge

Vi kan kalle ham «Bjarne», han er midt i 20-årene, 
kjenner ganske bra til rusmiljøet i Tromsø. Selv bru
ker han alkohol, marihuana eller hasj hvis han vil ha 
en rus, men rører ikke noe sterkere — «noen prin
sipper må man ha!»

•si
id— vi har dem 
jrme til å bidra

— Mange som ruser seg i 
Tromsø?

— Ikke så mange på harde 
stoffer, men sikkert flere tusen 
som bruker hasj, for ikke å snak
ke om all fylla.

— La oss begynne med ha- 
sjen, er den mere utbredt her enn 
andre steder?

— 1 forhold til innbyggertallet 
tror jeg Tromsø er byen i Norge 
der det fyres mest. Det omsettes 
sikkert både ett og to kilo i uka 
hvis det er nok tilgang. (Merk 
dem det herr politimester). I 
Tromsø er det hasj i alle ung- 
domsmiljøer, både hos de lilla 
studentene og skoleungdom og 
arbeidsløse og hos de pene bor- 
gerbarna. Byen ække så jævla 
svær, men omsetninga er stor 
nok til at folk kan leve av den 
uten å pushe harde stoffer.

— Men det finnes et miljø av 
folk som er på harde stoffer?

— Det er en gjeng eldre folk 
som er på hardere stoff, men mil- 
jøet er ikke så stort. Innen det 
miljøet igjen bruker ganske 
mange amfetamin, det er for
holdsvis få, en tyve-tredve styk
ker som bruker morfin og hero
in, de får stort sett tak i det ved 
båtbrekk og sånt. Det er ingen el
ler liten organisert omsetning av 
morfin og heroin her i byen, he
roin finnes nesten ikke i det hele 
tatt. Du skal være klare over at 
det er stort skille mellom hasjen 
og de andre stoffene her i byen. 
De som er på harde stoffer går 
ikke inn for å selge til ung
dommer eller rekruttere dem til 
miljøet. Dessuten ender junkiene 
ofte i Oslo, der er det lettere å 
ordne seg med stoff. Tromsø by 
er ikke så stor, du har ikke gate

barn og 12-årige horer her, selv 
om det lett kan komme til å bli 
verre. Tromsø er allerede en små
by med storbyproblemer, og hvis 
krisa fortsetter samtidig som du 
får oljevirksomheten hit kan det 
bli beinhardt.

— Men det er stort sett all 
denne hasjbruken som har gjort 
Tromsø til «pøbelby nr. 1» som 
en avis så vakkert skrev det?

— Nei, nei, det er jo omvendt. 
Det er et faktum at opptøyene i 
vinter skjedde etter at byen had
de vært fri for hasj en periode. 
Det var mange folk som kanskje 
pleier å fyre en åtte-ti piper dag
lig som hadde gått på fylla i lang 
tid, derfor ble mange så agressive 
og gærne. Denne byen kan rett 
og slett ikke fungere uten stabile 
stofforsyninger, det ville bli for 
mye bråk. Det burde være noe å 
tenke på for purken og myndig
hetene.

— Betyr ikke det at den gode 
gamle ML-parolen om at rusgift 
sløver folkets kamp er riktig? Du 
blir så sløv at du ikke engang blir 
forbanna over hvordan du har 
det?

— Vel, du får rusen å kon
sentrere deg om istedet for å lage 
bråk. Joa... Du blir sløv. Og så 
blir blåsemiljøer ofte huka på ba
re å prate om blås, typer og kva
liteter og priser og sånt. Det har å 
gjøre med legalitet og illegalitet, 
det du gjør er noe forbudt, du 
har valgt side når det gjelder 
spørsmålet om lov og orden i 
Norge, men du snur jo ikke ak
kurat verden på hue ved å disku
tere Marokk kontra Libban.

Et annet problem dersom pur
ken skulle klare å stoppe hasj- 
forsyningene, selv om det er
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ganske utenkelig her i Tromsø, er 
at ikke alle går over på alkohol. 
Av 1000 brukere er det alltids 100 
som er så sugne på stoff at de går 
over på harde stoffer hvis de ikke 
kan få noe annet.

— And now for something 
completely different, dette er jo 
en studentavis, hvordan er det 
med rusbruken til de unge lektor 
og professorspirene?

— Det blåses en god del, 
mange driver med hjemmedyr- 
king og sånt i det små, en plante 
eller to, og jeg veit at det finns 
folk som er veldig hyppe på å få 
tak i speed i eksamensperioder. 
Jeg hadde aldri turt det, hadde 
fått noia av å sitte og være spe
eda på muntligeksamen. Men det 
viktigste for studentene som for 
alle andre her i landet er selvsagt 
alkoholen, det er folkedopet. 
Skulle likt å vite hvor mange stu- 
dener her oppe som drikker og 
studielånet sitt. Men hasj er nå 
mitt dop da — skål!

Dessuten må du få med at det 
bare er dobbeltmoral å stenge 
Rio. Skjenking til mindreårige er 
det overalt her i byen, det kunne

en hvilken som helst kontrollør 
funnet ut. Stenge Rio er et ang
rep på den ungdommen som har 
færrest tilbud fra før av.

— Du virker nokså avslappet i 
synet på dop, du er ikke redd for 
f.eks. en slas psykisk avhengig- 
het av hasj?

— La meg si det sånn: For det 
første, jeg rører ikke noe sterkere 
enn hasj, for det andre — jeg er 
jævla glad at jeg ikke begynte før 
jeg var 18. Hadde jeg begynt da 
jeg var 12—13 hadde ting vært 
helt annerledes, da har d så lite 
styrke i deg og veit så lite om hva 
du vil. Dessuten: Når det gjelder 
folk som ruser seg skikkelig ned, 
om det er på alkohol eller hasj el
ler hva som helst, for dem er sjel
den stoffproblemet det eneste 
problemet. Da ligger det andre 
problemer bak. Sånn er det selv 
om det lyder banalt. Problemet 
er: Hva skal du si til en fortapt 
femtenåring som ikke har noe 
særlig sjanser på hverken jobb 
el
ler skole — begynn å samle fri
merker? Gå hjem og vask opp?

— Har du noe bedre forslag?

høna-og-egget-situasjon. Det at 
folk ruser seg mye kan i seg selv 
være med på å skape/øke kon
flikter, ikke bare skje på grunn 
av dem.)

Forøvrig viser undersøkelsen 
at Kafé, discotek, kino og stor 
omgangskrets har sammenheng 
med høyt rusmiddelforbruk, 
mens de som holder seg hjemme, 
spiller instrumenter, står i foren
inger, driver idrett, etc. ruser seg 
lite.

Til slutt slår undersøkelsen 
fast at hvor stor del av brukerne 
som vil utvikle seg til misbruke

re, vil være avhengig av 
«... bl.a. hvilke muligheter dis
se tilbys når det gjelder aktivi
teter som oppfattes som me
ningsfulle, både i form av arbeid 
og på fritida, og hvilke mulighe
ter som gis til å kunne etablere en 
selvstendig tilværelse i egen bolig 
for bl.a. å kunne komme bort fra 
destruktive konflikter i forhold 
til foreldre og familie.»

Og det visste vi jo fra før — 
men hva med Kåre Willoch og 
hva med Tromsø kommunestyre 
— vet de det???

Vi kon kollø hom «Bjornø»

«... og so olle disse nachspielene»
Mannen bak ølkrana. Neida. Studentene drikker 
ikke opp hele studielånet, men enkelte drikker opp 
en ganske gra andel. ... Og så er det disse evindelige 
nachspielene.
Vi kan kalle ham Bjarne, han 
jobber på et av skjenkestedene i 
Tromsø der det vanker mye stu
denter, har gjort det i noen år nå. 
Han tror ikke studenter drikker 
spesielt mye, men likevel.. .

— Hvordan er så den «typis
ke» studentens drikkevaner?

— For det første, du kan ikke 
se på folk om de er studenter el
ler ei. Den lilla radikale stilen er 
felles for både studenter og folk 
som jobber f.eks. i skoler, barne
hager, sykehus etc. Likevel tror 
jeg det er litt forskjell i vanene. 
Folk med fast jobb må ta det mer 
rolig på hverdagene. Selv folk 
som så å si hører til inventaret 
her nøyer seg gjerne med et par 
pils hvis de skal på jobb dagen et
ter. Studenter er mer overlatt til 
seg selv, de kan skeie ut når de 
vil. Vi har alltid et svare strev 
med å kaste ut de som veiver 
rundt og leter etter nachspiel et
ter stengetid. Og så er det mer 
spontanfesting blant studenter. 
Mange bobler vin selv, det blir 
ofte nachspiel på egen ballong 
med som regel ikke helt ferdig- 
gjæret vin, i verste fall kan en jo 
bruke heverten. Brenning tror 
jeg det er mindre av, folk har rett 
og slett ikke plass til utstyret på 

en vanlig studenthybel. Men det 
ble stjålet 45 liter fra IBG i høst, 
så der var det i hvert fall noen 
som fikk ordnet seg.

— Når vi snakker om ulovlig- 
heter, hva med hasjen?

— Det er vel ikke noen hem
melighet at det har forekommet 
hasjrøyking på flere skjenkeste
der her i byen, selv om det ikke er 
noen vanlig foreteelse. Jeg mener 
jeg har kjent eimen i luften et par 
ganger og lurt på om det har 
vært en vanlig pipe eller noe spe
sielt, men jeg har aldri knepet 
noen, det er vanskelig å kontrol
lere.

Forresten tror jeg ikke studen
ter røyker spesielt mye hasj og 
sånt. Situasjonen er mer at i de 
miljøene der folk virkelig ruser 
seg mye, enten de er studenter el
ler ei, der er det en tendens til å 
bruke både alkohol og hasj og 
for den del fleinsopp, bare du 
kan få en rus. Men de som virke
lig er på kjøret og ikke kan eller 
vil skjule det, går andre steder 
enn der jeg jobber, her er det så 
mye preik og sånt — alt er ikke 
fiksert på rus.

Men det er sikkert mye skjult 
alkoholisme her, folk som skal

ha sine 3-4 halvlitere hver dag, 
de vil aldri vedgå at de har pro
blemer, de må bare ha det dagli
ge.

Selvsagt ser du også en del 
som virkelig mister grepet og 
ramler utfor, men det hører hel
digvis til unntaket, i hvert fall der 
jeg jobber.

— Men hvorfor drikker nå 
studentene, da?

— Tja, du kan jo prøve hvor
dan det er å sitte aleine i en papp- 
kassehybel i Breivika et års 
tid...

Altså: Studenter har ikke så
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mye forpliktelser, de bor trangt, 
oftest aleine, de har stort behov 
for å treffe folk, da hører det 
med.

Jeg har opplevd folk som er 
helt avhengige av rusmidler for å 
kunne fungere sosialt — som 
ikke kan omgås andre mennesker 
uten alkohol.

Noen ganger lurer jeg på om 
det har å gjøre med dette evige 
gruppepresset studenter er utsatt 
for: Du skal være Engasjert, væ
re pratsom, kunne diskuktere, 
være underholdende og for guds 
skyld mene ett eller annet viktig 
— da hjelper det med alkohol.



Endo mør rus

Alkoholikeren sett
med nye øyne

Boken «Alkohol, rus, misbruk, 
behandling» av de to psykotera
peutene Bo Løfgren og lnger 
Nelson-Løfgren kaster nye og 
spennende tanker inn i debatten 
omkring alkoholistbehandling. 
Boken bygger på egne og andres 
kliniske erfaringer. Den referer 
ulike forskningsresultater og be
skriver antroplogiske under
søkelser. Forskjellige typer be
handlingsinstitusjoner og be
handlingsformer blir også 
drøftet. Den stiller spørsmåls
tegn ved den nedarvete holdning 
vi har til personer som ikke kla
rer å styre sitt alkoholforbruk. 
Eksperimental-psykologiske for
søk og undersøkelser på alko
holvaner i forskjellige kultur
samfunn har vist at alkoholistisk 
adferd i stor grad er tillært og 
ikke et resultat av fysiologiske 
forandringer i organismen.

lnnledningsvis har boka en 
kritisk analyse av de grunnbe
greper og definisjoner en bruker i 
alkoholforskningen. «Definisjo
nene danner en sirkel, de define
rer seg selv, men de forklarer 
ikke hvorfor Jeppe drikker, og 
gir oss ikke noen ny kunnskap,» 
sier forfatterne blant annet. Det 
kreves med andre ord nye be- 
greper og en presisering av de 
gamle begrepene dersom en skal 
få forståelse av alkoholismen. De 
gamle begrepene merbegjær, 
kontrolltap, fysisk og psykisk av
hengighet har sine røtter i gam
mel folketro. De er tatt opp av 
AA (anonyme alkoholikere) og 
derfra har de funnet veien til for
skermiljø. «En gang alkoholist, 
alltid alkoholist» er en av de sen
trale doktriner i AA sin modell. 
Denne modellen innbefatter tro
en på medfødte eller biologiske 
ulikheter hos alkoholisten sam
menlignet med ikke alkoholisten. 
Alkoholikeren har utviklet noe 
som kan beskrives som «allergi 
mot alkohol». Forfatterne tar 
for seg den forannevnte tesen og 
drøfter fordelen ved å oppgi

Fordelen med en bunker i hagen
(er at du slipper å grave deg ned etterpå)
Det går mot en aktiv vår for Nei til Atomvåpen. Ho
vedoppgaven er arbeidet for å hindre utplassering av 
nye atomraketter i Europa, dvs. påvirke norske po
litikere og partier direkte og indirekte til å gå imot 
det. Et lokalt delmål er å skaffe informasjon om 
Nord-Norge i atomvåpensammenheng. Utropia 
snakket med Mette Marianne Pettersen, Anna Sol
bakken og Gerd Nordang Pedersen om politikken, 
planene og problemene.

— Og planene?
— Først har vi åpent møte og 

seminar om «Nord-Norge i 
atomvåpensammenheng. Er 
Langnes en del av dette?» Vi har 
fått major Anders Hellebust 
(bl.a. kjent fra listesaken) til inn
leder. Vi tar også opp temaet «Er 
atomnedrustning mulig?» — vi 
vil rette søkelys på nedrustnings- 
forhandlingene. Møtet begynner 
klokken ett, seminaret klokken 
halv fire, og datoen er 12. mars. 
Det er bare å komme. Den 
13. mars har vi fylkesårsmøte. 
22. mars kommer Erik Nord fra 
Fredsforskningsinstituttet for å 
innlede på et møte.

Det er landsomfattende ak- 
sjonsuke fra 13. til 20. april. I 
den anledning jobber Studen- 
tersamfunnet i Oslo med å få den 
engelske atomeksperten E. P. 
Thompson til å komme på møte, 
og kommer han dit, er det godt 
håp om å få ham til Tromsø og
så.

1 juli blir det fredsmarsj fra 
Eidsvoll til Trondheim. Vi kom- 
mer til å ha lokale arrangementer 
i den forbindelse. Kanskje blir 

tota- 
lavhold som behandlingsmål. Vi- 
dere ser de på følgene av å innfø
re et atverdsvitenskapelig syn på 
alkoholisme. «Kan alkoholisten 
noe for at han drikker?» «Skal 
han stå til ansvar for det han 
gjør?» Det er satt opp en enkel 
modell som kan klargjøre det 
tradisjonelle synet på ansvar ved 
avvikende atferd: minimalt ans
var — konsekvens: behandling 
— maksimalt ansvar — konse
kvens: straff.

1 modellen finnes en antagelse 
eller forhåpning om at straffen 
medfører opphør av avvikende 
atferd. Hvor har så alkoholisten 
sin plass på skalaen? Skal konse
kvensen av alkoholistisk åtferd 
være straff eller behandling?

Det blir pekt på at alkoholist
behandling i stor grad har vært 
styrt av motebølger og ubekreft
ede behandlingsresultater. Dette 
kan nok skyldes at det fra for
skjellige hold, også fra hjelper 
gruppen har vært en utbredt 
oppfatning om at ingenting nyt
ter. Det er derfor viktig at de som 
arbeider med alkoholistbehand
ling og de som har ansvaret for 
finansiering og planlegging setter 
seg inn i statistikk og vitenskape
lig metodikk for å kunne nytte
gjøre seg resultatene av behand
lings forskning.

Alkoholrusen blir nøye drøftet 
i et eget kapittel. En ser her på 
rustradisjonene, eksperimental- 
psykologiske studier og antropo
logiske undersøkelser. Konklu
sjonen er at rusatferd ikke er na
turgitt men i høy grad avhengig 
av læring.

De senere år har arbeidsplasse
ne kommet med i behandlingen 
av alkoholikere. Etter forfat
ternes mening er det av aller 
største betydning at alkoholisten 
ikke forsvinner fra arbeidslivet 
gjennom lange sykemeldinger 
som stadig trekker ut for til slutt 
å ende i uføretrygd. De holdning
er og framgangsmåter som be

det en marsj som går mot Trond
heim nordfrå.

— Men dette med Nord-Nor
ge og Langnes og atombomben 
— hva går det ut på?

— Også på sentralt hold i Nei 
til Atomvåpen er Norges plass i 
atomstrategien et viktig tema 
denne våren. Vi vil prøve å gi et 
eget bidrag, en oversikt over 
Nord-Norges plass. Vi håper 
selvsagt den er så ubetydelig som 
mulig.

Samtidig vil vi gjerne få freds
saken aktuell for folk som bor 
her, få folk interesserte fordi det
te er høyst aktuelle lokale spørs
mål. Vi vil få lokalpolitikerne til 
å vise holdning til lokale atom- 
problemer.

Kanonfotograf Svarverud: 
Atomfrie holmer og viker???

— Nei, nei, men vi tror Nord- 
-Norge er viktig i supermaktenes 
planer. Og vi tror det er en ten
dens til at Nord-Norges strategis
ke betydning blir endret, bl.a. på 
grunn av utplasseringen av atom
raketter på ubåter utenfor 
norskekysten. Vi synes vi ikke 
vet nok om alt dette, og håper

Hard by
Det var så jævla gøy 
det var vår, alle var forelska 
og vi drakk og pimpa 
Så var det sommer 
og masse knuiling 
vi fyrte rever, fy faen 
Siden blei det høst, jøss ja 
så jeg dro til henne midt i trynet 
— flaskene knuste vi på svaberget 
så var det vinter.

Jesper H.

handlingspersonalet legger opp 
bør kunne benyttes både av ar
beidskolleger og alkoholikerens 
familie.

Når det gjelder langsiktig og 
langvarig behandling av alkohol 
misbruk tar forfatterne til ord 
for å gjøre den til poliklinisk 
virksomhet. En vil da kunne til
late at alkoholikeren møter til 
samtale i beruset tilstand. For å 
komme videre i behandlingen 
kan det være nyttig å ha sett det 
berusede og det edru jeget. Det 
gjelder særlig når en oppgir tota- 
lavhold som eneste behandlings- 
vei.

Denne boken er viktig for alle 
profesjonelle hjelpere som møter 

møtet vil gi oss større klarhet.
— Men kommer dere ikke til å 

få problemer med å skille atom
strategi fra annen opprustning og 
annet forsvar?

— Vi er klar over problemet. 
Hans Ebbing skrev jo i Dag
bladet forleden at man enten 
måtte få Nato til å legge om 
atomstrategien eller gå ut, men 
organisasjonen Nei til Atom
våpen har ikke noe allment for- 
svarspolitisk program.

— Dere vil ikke bygge opp 
slagkraften med konvensjonelle 
våpen i stedet?

— Vi kjøpslår ikke om det, vi 
har alt fra pasifister til folk som 
er tilhengere av opprustning når 
det gjelder konvensjonelle våpen 
innen rekkene våre.

— Dere har vært kritisert 
fordi dere ikke vil ta standpunkt 
til andre aktuelle saker som 
f.eks. Polen, Afghanistan, El 
Salvador?

— Det er utenfor parole- 
grunnlaget, og vi er en organisa
sjon med en stor overskrift, vi 
samler flest mulig for en sak, det 
innebærer at det er ting du må 
unngå å ta stilling til. Men med
lemmene mener selvsagt en mas
se om andre ting også, de går i 
tog og er medlem av organisa
sjonen.

— I England bl.a. finnes det 
nå en såkalt «Survival-bevegel- 
se» som er opptatt av at atom
krigen kan overleves og hvordan 
det skal ordnes, hvordan stiller 
dere dere til det?

— Alt taler for at det ikke er 
mulig. Vi tror ikke det er mulig å 

personer som ber om hjelp til å 
takle sine alkoholproblemer. De 
forskningsresultater som her pre
senteres bør være opinionsdan- 
nende for en ny alkoholpolitikk. 
Dessverre bærer boka preg av å 
være skrevet for fagfolk. Den 
har en rekke innskudd med «p- 
etit», noe som kan gjøre det 
vanskelig for uinnvidde å få sam
menheng i innholdet. Dette er å 
beklage for dens innhold burde 
komme ut til langt flere.

Kjellaug Enoksen
Bo Løfgren/
Inger Nelson-Løfgren: 
Alkohol, rus, misbruk, 
behandling.

bygge opp et sivilforsvar mot en 
total atomkrig. Vi hadde en hø
ring der det ble slått fast at sivil
forsvaret i dag overhodet ikke 
kan fungere etter en atomkrig, vi 
tror det er naivt å tro det blir 
mulig i fremtiden.

Sivilforsvarets deltaker på 
høringen sa det sånn: Ikke melk 
kua, ikke spis maten, dusj svært 
ofte — men ikke drikk vannet. 
Dessuten: Om f.eks. folk i den 
tredje verden i første omgang 
skulle overleve, vil de møte 
uoverstigelige problemer på 
grunn av nedfallet og fordi øko
systemet vil være totalt ødelagt. 
Og hvis folk begynner å bygge 
bunker i hagen — vel, det er greit 
å være nedgravd, så slipper 
(eventuelle) overlevende å grave 
deg ned etterpå.

Å snakke om overlevelses
muligheter er et folkebedrag — 
det er snakk om en psykologisk 
tilvenning — folk skal læres til å 
akseptere atombomben.

— Til slutt: Hvordan tror dere 
på mulighetene for å nå frem her 
i Norge? Siste gallup viser jo 
fremgang for Høyre og tilbake
gang for AP. Willochs bananre- 
publikklinje later til å ha en viss 
støtte?

— Forrige gang vi hadde en 
avstemning som angikk disse 
tingene, gikk Stortinget inn for 
bevilgning til å forberede rakett- 
anlegg med bare en stemmes 
overvekt, da må det være håp. 
Det som er viktig er å holde sa
ken varm, tvinge partiene til å ta 
stilling, Vi million underskrifter 
ka ikke bare ignoreres. Og som 
danskene sier: «Heller aktiv i dag 
enn radioaktiv i morgen.»

«Hard Asfalt» 
og Ida Halvorse
En bok som gir et spark til poli
tiet, sosialetaten, planleggere, so
sialkontor, forsvarsadvokater, 
manns-sjåvinister m.fl. Den som 
sparker er Ida Halvorsen; en jen
te som vokste opp i OBOS-blokk 
på Lambertseter i Oslo, og har 
vært narkoman og prostituert, 
ldas historie er gjenfortalt i 
svært levende intervju- og dag- 
bokform. Det mangler ikke på 
detaljer og realisme; dessuten 
kjenner en seg fort igjen om en er 
vokst opp i Oslo. Ifølge forfat
terne bygger boken bare på inter
vju med én virkelig person, til 
forskjell fra f.eks. «Men tankene 
mine får du aldri» — også en re
lativt fersk bok på markedet. Ida 
forteller hvordan den første 
slengbuksen ga henne selvtillit, 
hvordan hun blir avvist av for
eldrene, og hvordan hun startet 
med stoff for å få oppmerksom
het. Dessuten gir hun svar på hva 
som får henne til å være glad i en 
gutt som til stadighet denger hen
ne; og så vidt unngikk å ta livet 
av henne med hagla i fylla. I spo
rene etter et voksende narkotika
problem, blir det gitt ut en bølge 
av samfunnskritiske bøker om 
dette emnet. Ingrediensene i his
toriene er ofte foreldre som for
søker å følge med i statusjaget; 
dette går ut over den tiden de har 
til omsorg og kjærlighet for bar
na. Dessuten er historiene gjerne 
ispedd alkoholmisbruk hos for
eldrene; og «kick» til dem som 
har planlagt drabantbyene. Med 
disse oppvekstvilkårene er man

dømt til grunne i narkotika; 
blemer på forhånd...

Idas historie er egentlig i 
melig lik dem som gjengis i ai 
bøker i så måte, (christiane 
«A være ung er for jævlig» 
også teateroppsetninger 
f.eks. «Snekker’n som slutt 
plystre», «Syv Søstre»). Noi 
svakheten ved å ta frem ett 
empel er at det er fristende å 
neralisere; ved nærmere etter 
ke kjenner jeg faktisk noen 
har vokst opp i OBOS-blokl 
Lambertseter og allikevel 
greid seg bra. Idas far var si 
ker fra Finnskogen. Sami 
flyttet familien (far, mor ■ 
døtre) til Oslo; fordi der var 
jobb å få. De som begynm 
bruke stoff i dag, har ikke r 
vendigvis lavstatus- og drab 
bybakgrunn. Svært mange k 
mer også fra høystatuslag i s 
funnet. I så måte er ldas hisl 
lite representativ i dag. Den 
bidra til å fordreie bildet båd 
de narkomane, de prostituert 
de som bor på Lamberts 
Selv om boken ikke hadde r 
utpreget lykkelig slutt, var 
verdt å lese. Man fikk da, 
ikke annet, bekreftet en de 
ryktene som svirret om gate 
jøet i Oslo for en tid tilbake, 
fikk min nysgjerrighet tilfi 
stilt; uten at det hjalp så mye 
én av de narkomane eller pr 
tuerte ut av det helvete de let

Jan 1

F16
Kjære leser, hvordan tror du vår kjære frie presse hadd( 
reagert dersom noen ranet en bank for 100 millioner oj 
skøyt kassereren, eller dersom en av de nye hurtigrutenf 
havarerte og en mann ble med til bunns, eller hva med en 
skikkelig storbrann — verdier for over 110 millioner 
gikk tapt ... ganske feite overskrifter i Dagbladet, hva? 
Ekstra Ekstra over hele VG? Selv Nordlys på pletten (3 
døgn for seint, men likevel). Noe lignende skjedde 
tisk kort etter nyttår. Et F 16 jagerfly (verdi ca. 112 i 
oner) kræsjet i en høyspentledning, flygeren døde. Du sa 
ikke de helt store overskriftene, nei? Sant å si — ikke vi 
heller.

SCHWENKE & JOHNSE 
Tlf. 84872 Tromsø

Radio- og TV-forretning
STORTORVET 3

Belysning - Elektrisk utstyr
SKIPPERGT. 6



UUith God on our sid®

— Sover du fortsatt godt om natta?
Vi stiller spørsmålet til Stig Magne Heitmann 

(31). Bergenser. Studentprest med Nord-Norge som 
arbeidsfelt. Nå øverste koordinator i komiteen som 
forbereder «Nordisk Studentmøte» 1983, som Nor
ges Kristelige Student- og Skoleungdomslag skal ar
rangere i Tromsø fra 2. til 8. august.

Hvor var hedningene?

Presten som ville lokke 1000 studenter til Tromsø

Norges Kristelige Student- og 
Skoleungdomslag venter 1000 
deltakere til sitt Nordiske stu
dentmøte i Tromsø i august. 

[UTROPIA har intervjuet stu
dentprest Stig Magne Heitmann, 
som leder forberedelsene her i 
byen.

— Altså, hvor mange sovetab- 
letter var det du brukte, sa du? 
Grønnegata dundrer rett forbi 
det lukkede vinduet på det lille 
kontoret hans, der han tilbringer 
mange og lange dager.

— Takk, jeg sover utmerket. 
Bortsett fra de gangene vår lille 
sønn våkner og vil ha litt trøst.

Heisann. Der fikk vi den. Nes
te runde får vi ta litt varsom- 
mere. Litt mer på hans premis- 
ser, så å si.

— «Nordisk Studentmøte» — 
hva skjuler seg egentlig bak den 
betegnelsen?

— Nordisk Studentmøte — el
ler STUM’83, som det gjerne 
forkortes — er et møte for stu
denter fra hele Norden. Vi bru
ker å si at dette er studentmøter 
på bibelsk grunn, vi ønsker å for
midle bibelske sannheter.

Skjønte vi det ikke. Nå er 
presten i Heitmann i ferd med å 
våkne. Her gjelder det å være på 
vakt. La oss for all del avverge at

Men er ikke hedningene inter
essert i å fastslå sex-normer gjen
nom åpen debatt? Lå de hjemme 
under dyna, stønnende og gryn
tende i orgastisk vellyst, med 
klamme hender og saftige 
tungespisser på valfart fra den 
ene erogene sonen til den andre? 
Eller enda verre, befant de seg i 
all sin obskøne normløshet på 
nålefilten hos sin gifte nabo in
nerst i gangen på Prestvann, på 
grensen til å se både sol og måne

3. MOSEBOK 17, 8~9.
"Du skal si til 'dem:
Når en israelitt 
eller en av innflytterne 
som bor i Israel 
ofrer et brennoffer 
eller slaktoffer 
og ikke fører det fram 
foran inngangen til 
møteteltet for å ofre det 
til Herren, 
da skal mannen utryddes 
av sin slekt."

og bli ett med verdensaltet i en 
6-9 stilling mens man egentlig 
skulle vært på hovedallmøte og 
Yoko Ono nærmer seg orgasme 
på onanikuttet?

I så fall, tro bare ikke at sex er 
noen betingelse for lykke, det 
kan til og med være direkte sunt 
å trekke i jerntrusa, om så for 
resten av livet, ifølge innleder 
Reidun Olstad og én amerikansk 
undersøkelse på området. Dess
uten er dere, i denne samleie- 
akrobatiske forfallstid, etter all 
sannsynlighet blant dem som 
overdriver det fysiske aspekt ved 
sex-livet. Man må da kunne prate 
med hverandre, både før og etter 
syndefallet. Dessuten bør følel
ser, det gjelder da følelser av ty-

22.MATTEL/S 5,
"Men jeg sier dere: 
Den som blir sint 
på en annen, 
skal for domstolen, 
og den som sier til 
annen: Din dumrian, 

skal stilles for 
Det høye råd, 
og den som sier: 
Din ugudelige narr, 
skal være skyldig 
til helvetes ild."

en

pen gode, ømme, omsorgsfulle, 
kjærlige, varme og inderlige,

spille en ikke uvesentlig rolle, 
mente Olstad. Og merk dere: 
Den fullstendig logiske og uunn
gåelige og nært foranstående 
skremmende konsekvens av å 
adskille sex and love (hun sa in
genting om drugs and rock’n
’roll) vil være at man spiser or- 
gasme-piller og puler roboter. 
Ønsker vi en slik utvikling?

For en videre, mer dyptgående 
og strukturell forståelse av Rei
dun Olstads og Bibelens syn på 
sex, viser jeg til fig. I, trekanten.

Men, hei og hå, en hedning, 
type agnostiker, var på møtet, 
fordi sex, ifølge han selv, hadde 
opptatt han i mange år. Fra han, 
Mads Gilbert, kjære hedninger, 
skulle vår forsvarstale komme. 
Kirken den er et gammelt hus og 
den er snever, dogmatisk, for
dømmende og intolerant, 
repressiv, undertrykkende, bak- 
strebersk, reaksjonær og opphav 
til det meste av perversjoner og 
menneskeforakt som feite, glin
sende pornogriser selger pr. post
ordre i diskrete forsendelser slik 
at postmannen ikke skal få den 
minste mistanke om at det er en

3. MOSEBOK 20,18

"Den som ligger hos on 
kvinne som har menstru
asjon, og. har samleie 
med henne, han har 
avdekket hennes kilde, 
og hun har blottet 
sin blodkilde. De skal 
begge utryddes av 
sitt folk."

hårete reisevagina med vibrator 
som er i pakken til skolestyreren. 
Seksuelle lyster er bra å ha, sa 
Mads Gilbert, og etterlyste en 
logisk deduktiv argumentasjon 
på hvorfor sex ikke må nytes 
Utenfor ekteskapet. I samme 
slengen lurte han på om for
samlingen ville gi sitt tilsagn til 
Bøckmanns lærebok for vorden
de teologer, der det heter at ho
mofili er en etisk mindreverdig 
egoistisk driftstilfredsstillelse. Til 
svar fikk han at Gud er god og at 
all erotikk skal foregå innenfor 
ekteskapet (bare fordi han har 
sagt det), dette skapet som opp 
gjennom årene har huset den le
galiserte, aktverdige formen for 
prostitusjon, skapet som bak 
fortrekté gardiner og låste ma- 
hognydører rekrutterer nerve-

farende turister fikk knust drøm
men om å se midnattssola, mens 
byens småunger i fargesprakende 
oljehyre koste seg med snøball- 
krig. Høflig holder vi våre 
erindringer for oss selv.

— Dere har «Jesus — verdens 
lys» som motto for møtet. Kunne 
dere ikke finne noe med større 
appell til dagens studenter?

— Mange studenter i dag, stu
denter som andre, opplever en 
mørk og tung verden, og spør: 
Hvor kan jeg finne lys? Og så 
står Jesus der og proklamerer: 
«Jeg er verdens lys». Jovisst var 
Jesus provoserende, den gang 
som i dag, men duverden så 
mange det er som har funnet 
trøst og håp i disse ordene! Te
maet formidler en enkel sannhet 
som vi ønsker å la folk få del i.

— Studenter fra hele Norden 
er invitert. Da har vel ikke folk 
som til vanlig bor eller studerer i 
Tromsø noe å gjøre på 
STUM’83?

— Ajoda, vær hjertelig vel
kommen! Enten som ordinær 
deltaker eller stikk innom møte
ne, de er åpne så langt plassen i 
Tromsdalshallen rekker.
STUM’83 er en kjempesjanse til 
å finne ut om dette med kristen
dommen virkelig er sant, eller 
om det bare er en bløff!

En langsom progresjon mot gud
dommelig sammensmeltning i 
kjødet.

Sex er uløselig knyttet til kjærlig
het og ekteskap.

Hva om jeg liker person b) best 
seksuelt, men må gifte meg med 
person e)?

Tøkst: Rolf Gooslond
Foto: Rognar Lurås

vrak og blåøyer en gros og som 
høyst ufortjent har fått den ære å 
bli assosiert med kjærlighet. 
Dessuten skal de små barna ha 
hendene på dyna, eller ha tilgang 
på skjøger. Det er som kjent, 
ifølge vår to tusen år gamle best
seller, bedre at sæden havner i en 
skjøges buk enn at den havner på 
stengrunn.

Mads Gilberts basis for sek
sualmoral lar seg ikke, som Bi
belens, framstille i trekants 
form, den er: Man skal ikke mis
bruke eller skade andre men
nesker, man skal godta andre 
folks seksuelle legning som like- 

. verdig. Et fritt og ærlig og pro- 
fittløst seksualliv er målet.

For dem som fremdeles synes 
Bibelens syn på sex er obskurt, 
dunkelt, mangetydig og tåkete 
gjengir jeg velvilligst fig. 2 og fig. 
3, den siste er Kari-modellen.

kjotf \ ict hets - 
os ptik tkt

SEX SKAL JEG VEhJTE 
TiL- JEG ER- 

GIFT

Ikke mange av dem var på kristent Forums sex-møte 
her om dagen. Med undertegnedes sosiale radare 
samt innlegg fra salen som empiri kunne vi fastslå at 
vi satt overfor en moralsk majoritet, ikke av den 
,mest grumsete sorten, men dog...

han bruker intervjuet til å holde 
en hel bibeltime for oss!

— Men ærlig talt, tror du det 
er noen som gidder å spandere 
sommerferien og komme helt til 
Tromsø for å høre på bibeltimer 
og langdryg forkynnelse? Hvor 
mange regner du forresten med 
skal komme?

— For å ta det siste først: Vi 
satser på 1000 deltakere. Minst! 
Og selvfølgelig har vi mer enn bi
beltimer å friste med! Sjøl gleder 
jeg meg særlig til revyen «Issa
lat» og til musicalen, begge deler 
laget spesielt for STUM’83. Bjar
ne Leithaug m/slep skal hjelpe 
oss med lovsangen, vi skal ha 
nattkonsert og hver dag mulighet 
til å få nye venner på visekroa. 
Og tenk på alle dem som får en 
kjempeanledning til endelig å 
oppleve Nord-Norge! Vi skal 
lokke danskene opp på Troms- 
dalstinden og finnene ut på 
fjordfiske — klart det blir en at
traksjon å komme til Tromsø! 
sier Heitmann med dårlig skjult 
begeistring.

Vi gjør intet forsøk på å frata 
bergenseren hans optimisme. 
Selv har vi fjorårets august i frisk 
erindring. Og juli. Og juni. Det 
var sommeren da Tromsdalstind 
var godt innpakket i regntunge 
skyer. Og båtlaster med langveis-
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Barnehageplasser 
for studentbarn

Barnehagesaken
Kristine E/Jcin Hqus

Studentsamskipnaden i Tromsø 
driver 5 barnehager — fra høsten 
av 6 — et flertall av barna er ikke 
studentbarn. De tre store i denne 
sammenhengen er Maurtua, Ti- 
riltoppen og Breivika, der 42 av i 
alt 172 plasser er til Samskip- 
nadens disposisjon. De øvrige 
plassene disponeres av UiTø til 
sine ansatte og av Tromsø kom- 
mune til det generelle uttaket i 
kommunen.

Studentsamskipnaden har pr. i 
dag 3 barnehageplasser som dis
poneres av de ansatte. 2 plasser i 
aldersgrupper 3-7 år og 1 plass i 
aldersgruppen 0-3 år. Ettersom 
det fra opptak vår -83 ville bli 
stor konkurranse om disse tre 
plassene, ønsket Samskipnaden 
minimum 3 nye plasser som kun
ne disponeres av de ansatte. 
Størst har behovet vært i alders
gruppen 0-3 år. For aldersgrup
pen 3-7 år er ikke behovet så 
stort, men ettersom barna vok
ser, vil det bli behov for flere enn 
de 2 som allerede eksisterer. Pr. i 
dag er det ingen på venteliste for 

studentplass avd. 3-7 ar. Styret 
for de ansatte i Samskipnaden 
har derfor foreslått at det for 
denne aldersgruppen avsettes mi
nimum 3 nye plasser for de an
satte. Man har også ytret ønske 
om at det kan skaffes minimum 3 
nye plasser i avdeling 0-3 år som 
kan disponeres av de ansatte. På 
ventelisten i denne aldersgruppen 
er det nå 12 på prioritert plass og 
8 på uprioritert.

Sekretariatsleder i Samskip
naden, Inger Leiulfsrud, har du 
forståelse for at studentene re
agerer på dette?

— 1 utgangspunktet kan jeg 
godt forstå at studentene reage
rer, men skal de ansatte ved Sam
skipnaden få flere plasser i de 
nevnte barnehagene, er eneste 
mulighet å «ta» dem fra studen
tene. Vi blir to parter i en inter
essekonflikt, så det er klart at vi i 
denne saken kjemper på hver vår 
side. De ansatte kan selvfølgelig 
søke kommunal plass, men flere 
har erfart at dette omtrent er 
umulig med «normal» inntekt og 
familieforhold. Her stiller fak
tisk studentene sterkt, ettersom 
en eller begge av foreldrene er 

uten inntekt. Som regel har de 
også dårligere boforhold enn 
andre, og slike momenter blir 
tatt hensyn til ved tildeling av 
plasser. Egentlig står studentene i 
en svært heldig situasjon sam
menlignet med andre. Hadde 
ikke Samskipnaden tatt initiati
vet for å samarbeide med andre, 
hadde vi neppe hatt de 5 barne
hagene vi har i dag. Fordi dette 
samarbeidet ble inngått, dekker 
kommunen underskuddet på stu
dentplassene. Vi er en bedrift 
som ønsker å knytte til oss kvali
fisert, stabil arbeidskraft for å 
kunne yte studentene best mulig 
service, men da må man også væ
re villig til å tilby ansatte en del 
«goder» — som f.eks. barne
hageplass. Slik vi ser det, vil det
te uten tvil i siste omgang gagne 
begge parter.

— Er det noe du mener som 
tidligere ikke er tatt i betraktning 
i denne saken?

— Enkelte studenter har bar
na sine i kommunale barnehager. 
En skal heller ikke se bort fra at 
noen av studentbarna er over 7 år 
og dermed er uaktuelle i denne 
sammenhengen.

Vedtak i NSUs Landsstyre 4.-5. 
februar 1983.

En forutsetning for at studen- 
ter med barn skal kunne studere, 
er at de får barnehageplass.

Erfaring viser at mange stu- 
denter med barn — særlig kvin- 
ner — oftere slutter å studere, 
med til dels betydelig gjeld og 
uten eksamen. En årsak er at 
barnehagetilbudet ikke er til
fredsstillende utbygget.

I forbindelse med stortings- 
behandlingen av meldingen «Vel- 
ferd for elever og studenter» vå- 
ren -82, ble dette problemet un
derstreket spesielt. Et enstemmig 
Storting ga sin tilslutning til at 
det skal gis et særtilskudd til 
kommunenes driftsutgifter til 
barnehageplasser for utdan
ningssøkende. Dette ble bl.a. be
grunnet med ønske om økt like

(Det er heller ikke alle som vil 
ha barna sine inn i barnehage. 
Studentavisa kjenner til et konk
ret eksempel der foreldrene tok 
barnet ut av barnehagen på 
grunn av det harde miljøet barna 
imellom.)

— Økonomisjef Vidar Bak
ken, er semesteravgiften med på 
å finansiere f.eks. driften av bar
nehagene?

— Semesteravgiften er med på 
å finansiere den samlede driften 
til Samskipnaden. Vi kan ikke 
peke på den og den krona og si 
hva den går til.

— Hva koster egentlig en bar
nehageplass pr. måned?

— Med bakgrunn i tall fra 
1982 ligger den reelle utgiften på 
ca. 3500,- kr. pr. måned. Her 
dekker foreldrene 21,33 prosent, 
ordinært kommunalt tilskudd 
29,76 prosent og statstilskudd 
29,37 prosent. Underskuddet, 
som dekkes av kommunen, ligger 
på 19,54 prosent. I 1982 betalte 
altså foreldrene 690,- kr. pr. må
ned, mens de i -83 betaler 810,— 
kr. Bakgrunnen for økningen i 
foreldrenes betaling, er at vi er 
pålagt å følge de kommunale sat
sene.

— Bjørn Nielssen, medisi- 
nerstudent, som far til tvillinger i 
treårs-alderen har du hatt med 
denne saken å gjøre. Hvordan 
ser du på utspillet fra Samskip
naden?

— De ansatte ved Samskip
naden ønsker å overta flere av 

stilling mellom kjønnene.
Gjennomsnittsalderen ved de 

høyere utdanningsinstitusjoner 
øker. Stadig flere studenter har 
barn. Derfor er det uakseptabelt 
at regjeringen ikke følger opp 
Stortingets vedtak om tilskudd til 
barnehageplasser for elev- og 
studentbarn.

Når Stortinget fant det nød
vendig å gi et øremerket drifts
tilskudd til kommunene, var det
te fordi studentenes barn for det 
meste er i aldersgruppen 0-3 år, 
der barnehageplassene er 2-3 
ganger så dyre som for 
3-7-åringer. Dessuten vil stu
dentbarna ofte ha friplass p.g.a. 
foreldrenes beskjedne inntekter. 
Derfor er slike plasser de dyreste 
plassene for kommunene. I da
gens økonomiske situasjon vil 
det være uråd å få bygd ut plas- 

studentenes barnehageplasser. 
Fra før har de overtatt tre styk
ker. Det er i prinsippet galt at 
studentplasser «omgjøres» til an
sattes plasser. Disse har like gode 
sjanser som andre til å få plass i 
de kommunale barnehagene. Det 

ser til studentbarn uten dire 
statlige tilskudd. Flere samsl 
nader har planlagt utbygging 
studentplasser sammen n 
kommunene under den for 
setning at staten skulle yte 
driftstilskudd. Det er nå fare 
at utbyggingsplaner ikke vil 
realisert. På Lillehammer er 
fare for at studentbarnet^ 
blir nedlagt p.g.a. kommun 
innsparinger.

Statsbudsjettet for -83 in 
holdt ingen bevilgninger 
driftstilskudd til barnehagepl 
ser. Kirke- og undervisnin 
komitéen understreket i sin bi 
sjett i nnstilling behovet for 
slikt tilskudd. Regjeringen o| 
fordres til å foreslå en eksI 
bevilgning til dette formål slik 
Stortingets vedtak fra våren 
kan bli fulgt opp.

hevdes at studentene også kar 
plass i de kommunale bar 
hagene. Det er bare rett og rir 
lig, siden studenter flest har i 
nimal inntekt, og dermed dårl 
muligheter til å skaffe seg anr 
og dyrere barnepass-ordnii 
som f.eks. ansatte i Samsk 
nåden kan. Riktignok er vente 
ten i avd. 3-7 år kort for stud 
tene som for andre grupper, n 
på plasser under tre år har mai 
studenter vansker med å få pk 
Tidligere har Samskipnadens, 
satte etter det jeg vet fått benj 
eventuelle ledige studentplassi 
3-7-årsgruppa fram til neste 0] 
tak, og jeg synes de burde m 
seg med denne ordningen. D 
for bør løsningen for de anst 
være å jobbe for å få bedre b 
nehagedekning.

— Arnt Johannessen, r 
disinerstudent, du sitter i SU. 
dere følge opp denne saken?

— Ja, ettersom vi ser dt 
som en prinsippsak, vil vi stå]

— Som det heter: «Gir 
dem lillefingeren, så tar de b 
handa», Bjørn Nielssen?

— Jeg ville ikke en gang 
gitt dem lillefingeren.

Opplysninger Studenta\ 
har fått, tyder på at det er em 
dersøkelse på gang for å sjel 
behovet for barnehageplass 
bl.a. hos de ansatte ved Sa 
skipnaden. Avisa vil følge 0| 
og eventuelt komme tilbake n 
tall fra undersøkelsen i de følg 
de nummer.

Sted Kaffe The Melk Brus Yoghurt
Rundstk. 
m/ost

Rundstk. 
m/kjøtt

Kjøtt- 
pudd.

Kjøtt
kaker

Svine- 
kottel.

Okse- 
stek

Fersk 
kjøtt

Fiske- 
pudd. Torsk Suppe Dessert

Total
Kr. %

1. Stav. 2.75 2.75 1.75 5.00 3.50 3.25 3.75 18.00 18.00 24.00 24.00 25.50 17.50 17.50 6.00 5.00 178.25 0

2. Bergen 3.00 2.25 3.00 6.00 3.50 4.00 5.00 19.00 19.00 25.00 23.50 25.00 17.50 20.00 5.50 5.50 186.75 4.8

3. Trondh. 3.00 2.25 2.50 5.75 4.00 4.50 5.50 17.00 17.00 28.50 28.00 28.00 17.00 17.50 4.25 4.25 189.00 6.1

4. Kr. sand. S 2.75 2.75 1.50 4.50 3.25 3.50 3.75 22.50 22.50 23.00 (23.50) 25.50 (17.25) 23.00 5.00 5.00 189.25 6.2

5. Molde 3.50 1.50 2.50 5.00 4.00 3.50 5.00 24.00 24.50 27.00 (23.50) (24.75) 20.00 - 7.00 6.00 199.00 11.6

6. Tromsø 2.50 2.50 2.00 5.25 4.00 3.75 4.00 22.00 22.00 30.00 30.00 30.00 19.00 19.00 5.00 5.00 206.00 15.6

7. Oslo 2.75 2.75 3.00 6.50 4.00 4.00 6.50 23.50 23.50 27.50 27.50 27.50 20.50 21.50 6.50 5.00 212.50 19.2

Priser i () er ESiR’s for sammenlikning der de andre ikke har tilsvarende produkter.

J Sakset fra «ESA» elev- og ■ 
| dentavisa utgitt av Alltinget i. 
1 galand.

KANTINEPRISER:

GRETA ROTVOLD ERIKSEN

Alt i hårpleie både for
damer og herrer — 
samt solarium 
og parykker

STORGT. 41 - TROMSØ - TELEFON 81 945

HERREFRISØR

KIRSTI & TORILD
- (083) 86 151 — Skippergt. 20

TIMEBESTILLING OM ØNSKELIG

Skippy

Skippergata —

Tromsø 
nest dyresl 
i Norge
Jepp, kantineprisene i Tromst 
de nest høyeste i landet, det vi 
en undersøkelse utarbeidet 
Samskipnaden i Stavanger. II 
rart at det er Samskipnaden i 
som har gjort den, det er nerr 
den som kommer best ut av sa 
menligningen. Til gjengjeld kc 
mer Samskipnaden i Tror 
riktig dårlig ut, nest dyrest ei 
Oslo.

Et lite lyspunkt: Kaffen er 
ligst i Tromsø, og suppa og c 
serten holder en delt andrepli 
men så er det også jamnt sli 
Svinekotelett, oksesteik og fer 
kjøtt er suverent dyrest her i 
en. Men hvorfor får de il 
torsk i Molde, og hva kan 
komme av at melken er så bill 
Kristiansand S? Les og bli for' 
ret!



... for si stø gong!

Samskipnaden på ny
Studentavisa i Tromsø fortsetter 
i nr. 1/83 å sette søkelyset på 
Studentsamskipnaden i Tromsø. 
Dette er selvsagt både naturlig og 
forståelig, så sentralt som vel
ferdstjenesten står for studenter 
flest.

Som redaksjonen selv er inne 
på, gir det oss som deltar i styret 
for Samskipnaden også en umid
delbar anledning til å rykke ut 
med informasjon om driften. 
Det er det sikkert et ganske stort 
behov for, noe også student- 
avisas svar til meg og de tre tid
ligere studentrepresentantene gir 
inntrykk av.

Weigård
Hør Då mea... Hptk atnnnmi

praktiske grunner gjør at jeg ale- 
ie kommer med denne svarrep- 
ikken til «Utropia»-redaksjo- 
iens kommentar til innlegget 
>ølvi Skare, Oliver Grundnes og 
mdertegnede hadde i forrige 
lummer.
1 Det virker som redaksjonen er 
•■nig med oss i at utgangspunktet 
nå være at samskipnadsbudsjet- 
et skal gjøres opp i balanse, men 
it dere etterlyser en strengere pri- 
iritering mellom satsing på «om- 
åder som kan komme studente- 
le til gode» og tiltak som bare bi- 
lrar til å forverre Samskipna-

Det må straks skytes inn at Stor- 
skogåsen nå er vårt dyreste pro
sjekt. Dette kommer av bygge- 
tidspunktet — prosjektet er nye
re enn Prestvatn (og har dermed 
høyere anleggskostnader), og det 
er samtidig såvidt gammelt at det 
har fått full virkning av opp- 
trapping av husbankrentene. Øv
re Breivang har enda høyere an
leggskostnader, men er ennå i en 
«opptrappingsfase» med hus
banklånene. Dessuten har Stors- 
kogåsen de laveste fremmedinn- 
tektene (sommerhotelldrift m.v.) 
— der Prestvatn naturligvis lig
ger høyest.

På grunn av den husleieutjam- 
ningspolitikken som studentene 
har gått inn for, betaler man det 
samme ved alle tre prosjekter. De 
midlertidige boligene i Breivika 
er holdt utenfor utjamningssys
temet.

Økningen i husleie fra 1982 til 
1983 ligger på 10,5 prosent — 70 
kr. (I tillegg kommer kr. 5,- til 
drift av vaskemaskinene, som 
tidligere var dekket ved myntap- 
parat.)

For Storskogåsens del kommer 
økningen av følgende forhold:

Renter.............................. + 23,11
Avskrivninger............... + 49,31
Off. avgifter.................... + 6,94
Forsikringer.................... 4- 3,46
Lokal forvaltning........+ 14,39
Div. forbr.varer.............. 4- 3,46
Elektrisk kraft................ 4- 14,27
Administrasjon............+ 5,78
4- Fremmedinntekter (dvs. 

reduserte inntekter) .. + 7,70

+ 86,04

Som en ser, kommer klart den 
største delen av økningen av ren
ter på lån og avskrivninger. Øk
ningen på avskrivningene er nød
vendig for å bedre vedlikeholdet.

Andre avdelinger
Redaksjonen stiller spørsmåls
tegn ved barnehagedriften og 
kantinedriften også, eller mer 
presist den delen av dette som 
gjelder samarbeid med andre in
stitusjoner.

Det er riktig at vi driver 5 bar
nehager — fra høsten av 6 — og 
at et flertall av barna ikke er stu-

dens økonomi.
Hvis dette er noenlunde riktig 

oppfattet, så er vi jo i hvert fall 
enige på ett punkt, og debatten 
skulle da være kommet et skritt 
videre.

Verre går det når redaksjonen 
forsøker å peke ut områder av 
Samskipnadens virksomhet som 
bare betyr økte utgifter, uten at 
de kommer studentene til gode. 
To eksempler blir nevnt. Det ene 
er at Samskipnaden driver to 
kantiner på videregående skoler. 
Disse drives etter en avtale med
fylket som sikrer Samskipnaden 
full dekning av eventuelle drifts
underskudd + et administra
sjonstilskudd som (minst) dekker 
merutgiftene til administrasjon. 
Man kan selvsagt ha prinsippielle 
innvendinger mot at Samskip
naden skal engasjere seg i virk- 
somhet utenfor universitetsmil
jøet. Men for det vi diskuterer 
her — det økonomiske — må det 
slås fast at disse to kantinene 
ikke har kostet Samskipnaden 
fem øre.

Det andre eksemplet er barne- 
hagedriften: «—- Hva skal 2000 
studenter med 5 barnehager?»

dentbarn. De tre store i denne 
sammenhengen er Maurtua, Ti- 
riltoppen og Breivika, der vi har 
42 plasser til sammen til «vår» 
disposisjon. De øvrige plassene 
disponeres av Universitetet i 
Tromsø til sine ansatte og av 
Tromsø kommune til det genrelie 
uttaket i kommunen.

Dette trekant-forholdet er nok 
en nødvendighet, iallfall for 
Samskipnaden og universitetet. 
Universitetet i Tromsø har, som 
det eneste i landet, egne byg- 
gemidler til barnehager over sitt 
budsjett. Men det har ikke (og vil 
neppe få) stillingshjemler over 
statsbudsjettet til drift av barne
hager. Her kommer Samskip
naden inn og løser dette pro
blemet.

Samskipnaden kunne nok te
oretisk drive alle sine barne
hageplasser i én barnehage, men 
det ville bli uforholdsmessig 
dyrt. Som det vil være kjent for 
de fleste, koster barnehagedrift 
langt mer enn den regulære for- 
eldreinnbetalingen og statstils
kottet (hos oss ca. 18 500 kr. mer 
pr. år). Kommunen overfører i 
tillegg over 730000 kr. i året til 
driften av «våre» 42 plasser. Det 
kan være tvilsomt om kommu
nen ville gi noe tilskott til stu- 
dentbarnehageplasser i det hele 
tatt, dersom vi valgte å drive rene 
studentbarnehager. Uten denne 
samarbeidsavtalen med kommu
nen, ville vi trolig ha måttet dek
ke hele denne summen selv, noe 
vi langtfra hadde kunnet makte.

Jeg ser det slik at enten driver 
vi 5 (6) barnehager, eller vi driver 
0. Og studentene i styret har hele 
tida prioritert dette velferdstilta
ket høyt. Slik avtalen med kom
munen nå er, koster det oss 
knapt annet enn rene administ
rasjonskostnader å drive alle bar
nehagene. Barnehagepersonalets 
lønn dekkes av den kommunale 
overføringen, foreldrebetalingen 
og statstilskottet.

De to kantinene ved Stangnes 
og Tromsdalen videregående 
skoler betjener selvsagt andre 
elevgrupper enn universitets
studenter. Imidlertid har vi fått 
forespørsel fra Troms fylke om å 
stå for driften av de to kantine
ne. Alle kostnader (også per
sonalkostnader) dekkes av om
setningen og av fylkeskommu
nalt tilskott — i tillegg har vi be-

spør avisen lakonisk. Det er rik
tig at Samskipnaden deler plasse
ne i disse barnehagene med uni
versitetet og kommunen. Dette 
skjer etter en avtale der Sam
skipnaden og universitetet fi
nansierer byggingen, mens kom
munen på sin side dekker drifts
underskuddet. Det var Sam
skipnaden som i sin tid tok in
itiativet til denne avtalen for å 
kunne dra fordel av den statlige 
tilskuddsordningen (der Sam
skipnaden får støtte til bygging, 
men ikke til drift av barnehager).

Det er også riktig at det koster 
Samskipnaden en del å administ
rere disse barnehagene. Men al
ternativet er jo — dersom man 
ønsker å beholde studentplassene 
— å drive et mindre antall barne
hager, men da å måtte betale 
driftsunderskuddet selv. Og den 
som tror at det ville bli noen ri
meligere løsning, kan jo bare set
te seg ned og regne etter...

I kommentaren blir det gjort 
et hovedpoeng av at Samskip
naden har ekspandert — uten å 
forbedre sin økonomi. Redaksjo
nen med det radikale grunnlag er 
altså ikke fornøyd med «mone
ymaker» Kaldhols evne til å 
maksimere profitt. (Nå var det jo 
i parentes bemerket bare to num
mer tidligere at det samme organ 
kritiserte UNIBOK for å jakte 
for mye på profitten — en profitt 
som i stor grad går tilbake til

regnet et administrasjonsgebyr 
på kr. 65 000 i 1982. Vi har som 
sagt tatt på oss dette fordi vi er 
blitt bedt om det, og fordi vi har 
vurdert det slik at vi har mulighet 
til å ta denne ekstrabelastningen 
på vårt administrative apparat. 
Driften koster ikke studentene i 
Tromsø fem øre — tvert imot.

Personalkostnadene
Studentavisa ser ut til å være 
særlig bekymret for personal
kostnadene i Samskipnaden. Fra 
før av kjenner vi til at redaksjo
nen synes lederlønningene ligger 
for høyt. Nå er man i tillegg be
kymret for økte lønnskrav lenger 
ned i systemet. Videre gir man 
uttrykk for at Samskipnaden har 
for mange ansatte i forhold til 
studenttallet og at den har en stor 
og dyr administrasjon.

Jeg har som medlem av for
handlingsutvalget merket meg at 
et så sentralt studentpolitisk for
um ønsker den største modera
sjon i lønnsutviklingen. Det er 
også min vurdering at situasjo
nen i 1983 og framover nødven
diggjør moderate, men rettferdi
ge, oppgjør. Her vil imidlertid 
statsoppgjøret legge hoved
mønsteret også for oss, slik van
lig er.

Vanskeligere synes jeg det er å

Samskipnaden og bidrar til å 
subsidiere driften.) Avisens 
konklusjon blir: «Da må jo Sam
skipnadens politikk hittil være 
feilslått.»

SOm de fleste vil vite, er det 
ikke mye penger å tjene på bar
nehagedrift. Inntjeningsmulighe
tene ville f.eks. være langt bedre 
om man satset på video-utleie. 
Likevel tror jeg de fleste er enige 
om at barnehager bør man ha. I 
hvert fall tror jeg studenter med 
barn ser på sin eventuelle barne
hageplass som en naturlig del av 
velferdstilbudet. Det samme kan 
neppe sies om video-utleie. Sam
skipnaden skal være vår velferds
organisasjon (det trodde jeg vi 
var blitt enige om). At man har 
satset på barnehager istedenfor 
video-butikk har sin enkle for
klaring i denne målsetting, og 
har ingenting med feilslått pro- 
fitt-teft å gjøre.

Nå kan det jo hende at «U- 
tropia» mener Samskipnaden 
bør satse både på barnehage
drift, boligdrift o.l. og på video
butikk og andre pengeinnbring- 
ende tiltak. Så kunne man la inn
tektene fra de sistnevnte tiltak 
subisidiere prisene på de første. 
Dette er en politikk som lenge 
har vært fulgt i Samskipnaden i 
Oslo — uten at det har gitt seg 
særlig merkbare utslag på f.eks. 
husleienivået. — Etter min me- 
ning bør dette være en siste utvei.

forestille seg rasjonaliseringer i 
driftsopplegget, med derpå føl
gende oppsigelser av personale. 
Etter min vurdering har Sam
skipnaden akkurat det antall an
satte den må ha, dersom en ikke 
vil innskrenke virksomheten ved 
å nedlegge deler av driften.

Det skal bli spennende å følge 
den studentpolitiske utviklingen 
her, både i studentavisa og i sty
ret.

Øystein A spaas

Vi presiserer:
a) Vi er sjølsagt for flest mulig, 
billigst mulige barnehageplasser 
— for studentene.
b) Vi mener det vi hele tida har 
ment...
c) Med dette setter vi sluttstrek 
for denne debatten.

vennligst hilsen red.

Samskipnaden bør primært drive 
velferdstiltak. Hvilke nye områ
der redaksjonen tenker seg det 
kan satses på, som både er stu
dentvelferd og dessuten kan gi 
bedre samskipnadsøkonomi, rø
per de dessverre ikke.

Selvsagt er det viktig å holde 
utgiftsnivået i Samskipnaden så 
lavt som mulig. Men utfra mitt 
kjennskap til bedriften, vil jeg 
hevde at det ikke finnes store 
muligheter til å stramme inn så 
det monner — i hvert fall uten at 
det gir dårligere service for oss 
brukere. Energiøkonomisering er 
ett slikt område der ting kan gjø
res — og der ting blir gjort.

Avisens optimistiske spådom 
går ut på at når bare de tre artik- 
kelforfatterne gir seg med stu
dentpolitikken, så vil studentene 
«våge å aksjonere igjen». Jeg vil 
nødig kvele håpets flamme, men 
det kan synes som om dere har 
overvurdert både massenes spon
tane aksjonslyst og vår vilje og 
evne til å skremme dem fra sitt 
forsett. Dog, om dere skulle få 
rett, om vår avgang skulle bli 
fulgt av de seierrike studentak- 
sjoners periode, så bør vi vel i det 
minste krediteres for at vi til slutt 
ga vårt bidrag til kampen — om 
ikke på annen måte så ved uten 
sverdslag å gi avkall på våre 
verv?

Jarle Weigård

Samskipnadsnytt
Referat fra styremøte i Sam
skipnaden 31.01.83:

Som vi høytidelig erklærte i 
forrige nummer av studentavisa, 
er et av våre prinsipper som valg- 
te styremedlemmer å sørge for at 
våre alltid oppmerksomme og in
teresserte medstudenter skal få 
informasjon om hva som blir 
vedtatt, og hva som ellers kom
mer ut av slike møter. Her kom
mer 1. referat:

Øystein Aspaas fortsetter som 
formann.

Som studentrepresentant i for
handlingsutvalget blei Martin A. 
Andersen valgt. Dette utvalget 
skal bl.a. forhandle om overens
komst med de ansattes organisa
sjoner når det rettmessig blir reist 
krav om slikt. Som studentre
presentant i økonomiutvalget 
blei Ivar Berg valgt. Her er sty
rets formann og direktør faste 
medlemmer. De sysler m.a. med 
bearbeiding av administrasjo
nens årlige budsjettforslag o.l.

For studenter med barn på 
Maurtua er det verdt å merke seg 
at det blir opprettet 0-3-årsavdel- 
inger, i stedet for — slik det var 
tidligere — 3 mnd.-1-års- og 
1-3-årsavdelinger.

Administrasjonen kom med et 
forslag til vedlikeholdsplan for 
Prestvann, Storskogåsen og Øvre 
Breivang, som blei vedtatt. Etter 
anmodning fra oss blei det ved
tatt at de enkelte leieboerutvalg 
skal få anledning til å uttale seg 
om prioriteringene for vedlike
holdsarbeidet (så skjerp dere, 
medlemmer i leieboerutvalgene, 
følg nøye med i nedbrytnings- 
prosessene rundt omkring.)

Ellers kan vi jo fortelle dere en 
glad nyhet. Det er ikke, gjentar 
ikke, innkalkulert husleieøkning 
i 83-budsjettet. Formannen an
tydet forsiktig at hvis det kom
mer en ny såkalt Langslet-lapp 
(noe signaler fra departementet 
kan tyde på) kan det bli mulig 
med en redusering (jo, dere leser 
riktig) av husleia. Men gled dere 
ikke for tidlig

Ellers tok vi opp spørsmålet 
om en bedre utnytting av kafete
riaen ved Prestvann. Denne saka 
har jo tidligere vært oppe i sty
ret. Kaldhol var åpen for nye for
slag, så ta i bruk fantasien og 
kom med glupe forslag, så får vi 
det kanskje til å swinge oppe på 
Prestvatnet.

Etter møtet fikk vi kaffe og 
boller. Litt gleder i livet må vi vie 
unne oss selv om vi sitter i styret 
for Samskipnaden, eller kanskje 
nettopp derfor?

Representantene

Husleiene
Redaksjonen konstaterer at hus- 
eiene i studentboliger har økt for 
nye i de seinere år. Dette er vi 
mige om, og dette forholdet blir 
jrukt som argument for økte 
tøttetiltak overfor myndighete- 
ie. Hovedgrunnen til økningen 
:r ikke, slik en kan få inntrykk 
tv at avisa mener, økte lønns- 
itgifter og overføringer fra bo- 
igdrift til andre avdelinger i 
samskipnaden. Hovedprinsippet 
:r at husleia skal brukes til å dek- 
æ boligdrifta — ikke til å subsi- 
liere f.eks. kantiner eller barne- 
iager.

Tar vi Storskogåsen som eks- 
:mpel, får vi følgende oppsett 
or 1982 — leiene (kr. pr. måned) 
følge budsjettet:
Renter på lån.................. 309,71
Avskrivninger (avdrag,

vedlikehold, snø
rydding) ...................... 60,09

Offentlige avgifter.......... 43,91
7orsikringer.................... 17,33
-okal forvaltning
' (vesentlig vaktmestertjeneste

og romtilsyn).............. 60,49
diverse forbruks-varer .. 17,33
Elektrisk kraft.................. 142,16
nventar.......................... 44,68
Renhold fellesrom.......... 41,21
Sentral forvaltning

(administrasjon)........  32,36
4- Diverse fremmedinntekter 
i (utleie til andre) .... 4- 17,72

Costnad .........................  751,55
4- Overføring fra andre

boligprosjekt..........4- 81,55

Reell husleie.................... 670,00
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Studenthuset 
går framover!

Can we have the votes from Søndre Tollbugata?

Arbeidet med det nye student- 
huset i Skippergata skrider stadig 
framover. Det foregår for tida 
ukentlige dugnader (tirsdager 
klokka sju) og adskillig oppus- 
sings- og fiksearbeid utenom det. 
Utgangspunktet var et hus som 
bar preg av lang tids nedstøving, 
og lang tids kafédrift før det. 
Den mest presserende oppgave 
har altså vært: Få ut gammelt 
støv, fett, møkk og søppel. For 
når det, og en del mindre repa-

rasjoner på møbler, elanlegg og 
vinduer er gjort, er selve kafélo
kalet, garderobe og toaletter i 
god stand. Men det er selvfølge
lig sterke (og sprikende) ønsker 
om ominnredninger. Lokalet ei
da også alt i bruk til forskjellige 
aktiviteter.

Kjøkkenet er den del av huset 
som byr på den største utfor
dring for dugnadsgjengene. Både 
fordi mye utstyr var fjernet og 
kjøkkenet i det hele tatt var nok

så redusert, og fordi kjøkkenet 
må settes i en stand som står for 
helserådets strenge blikk om man 
skal få kafébevilling.

Arbeidet har til nå blitt ledet 
av et interimstyret bestående av 
folk fra forskjellige grupper, 
med et tyngdepunkt av folk fra 
studentrevyen. Det er meningen 
å arrangere et møte 10/3 hvor 
man skal velge et styre og få or
ganiseringen inn i faste former.

Studenthuset er nå i såpass

stand at bruken av det kan ut
vides. Pr. i dag er det folk i huset 
to kvelder i uka, tirsdag (dugnad) 
og onsdag (skrivemøte i revyen). 
De andre dagene er fortsatt ledig. 
Interimstyret er interessert i å 
komme i kontakt med de poten
sielle brukergrupper så snart som 
mulig, for at disse kan legge fram 
sitt behov, og ta huset i bruk. 
Studentene har nå endelig fått 
sitt eget hus, den eneste måten å 
legitimere behovet er å bruke det.

Også Studentavisa, som alltid sist med det siste, vil 
delta i Grand Prix-hysteriet. En sammensatt jury, 
bestående av redaksjonens mer ekstreme masochis- 
ter samt de tøffeste fra vår selvmordskommando og 
en døv, ble låst inne med TV’n, pop-corn’a og Vali- 
um’en. Bare en kom levende ut. I hånden hadde han 
denne listen:
Null poeng i år igjen: NRK tek- 
nisk avdeling.

— På spellemannsprisutde- 
linga peip det i anlegget da Stedje 
sang, nå var det bare Stedje som 
peip. Til gjengjeld var lyden bor
te og billedregien borti staur og 
vegger. Hvorfor kunne ingen 
bestemme for oss hva vi skulle se 
og ikke se og når, og hvem var 
han som løp frem og tilbake med 
det askebegeret?
Zero point zero: Ivar Dyrhaug.

— Farvel troverdighet, hvor 
var Åse Kleveland, hvorfor klød
de du deg på låret og hva stod det 
på de små lappene. Egil Teige, 
come back — all is forgiven!
Null. (Et stort ett): Folkejuryen.

— Hvis dette er fruktene av 
demokrati og opplysning velger 
vi enevelde og tukthus når som 
helst!
Null poeng: Norsk populærmu- 
sikk.

— Men her er det ihvertfall, 
som folkejuryen demonstrerte, 
system i galskapen. (Populær- 
musikkens popularitet = Om
vendt proporsjonal med kvalite
ten x Tusberg2).
0. Publikum i studio som ikke 
forstod at de skulle klappe og 
juble.

— Dette er jo tross alt «Årets

TV-begivenhet» © Dagbladet. 
(Hadde vi trodd det var en de
monstrasjon, hadde twelve po
ints og reisen til Miinchen vært i 
boks.)
0. Lydmannen som fikk de to-tre 
som faktisk klappet til å lyde 
som knitringen av matpapir som 
krølles sammen i en nesten tom 
kantine.
Null stimmen (gar nichts): Wen- 
che & smånymfene.
— «Hu derre Wenche Myhre hu 
kniper sånn i nesa når hu syng
er.» (Stutum 1973). La oss håpe 
Fritz’ene får holdt henne unna fi
nalen.
Null: Dizzie Tunes

— «... the horror ... the 
horror...»
1 poeng

(Fra Lindesnes til Vardø) Hå
kon Graf og låta «Music».
5 poeng

Ja, jo, men ... Elton Ny
berget, Ketil Stokkan, Susanne 
Fahr-out, Inger & Freddy-Lise. 
Acht komma zwei:

Roger Ruud (170 på flatmark) 
10 poeng:

Brikt, Per-Øyvind, Jo, Hanna 
og Kaci, som var i «Nettopp!» li
ke etter Grand Prix. For det førs
te så de ut til å trives, hvilket er 
mer enn man kan si om Ivar og

gjengen, i tillegg virket de sånn 
ca. 300 prosent mer varme og 
menneskelige enn brorparten av 
Barbie- og Ken-dukkene i Melodi 
GP. Også klappa tilmed publi
kum når dem skulle.
12 poeng og tur til Miinchen:

SkorgeTeig A/S. Marke- 
ting-avdelingen!
Slått konkurs:

SKorgeTeig A/S — kunst
nerisk avd.

Regnskapet ser slik ut:
Kredit:
1 stk. ålreit stemme 2,3 poeng 
Kunstnerisk evne 0,5 poeng

Altså et resultat på minus 500000 
er i krise.

Redaksjonen satser i nærme 
fremtid på å lansere buttons d 
sørgerand og innskriften «Bri 
back Bendixen» — det burde v 
re et marked for dem.

i

1

(

(

Debet:
Kunstnerisk vilje 0 poJ
Sjel 8 poi
Resultat -e- 500 000 po

,2. Det er ikke bare industrien

Gjør mer ut av 
reisebudsjettet!

Snakk med oss:

Mf mimet
reisebureau

Fr. Langesgt. 19/21, 9000 TROMSØ
Tlf. (083) 85 035

Adams Fall: «Komme seg vekk» Komme seg vekk
I disse dager kommer en av de gruppene som har 
framhevet seg sterkest musikalsk og scenemessig her 
i byen ut med sin platedebut. Singelen har tittelen 
«komme seg vekk» og det er i tråd med hva bandet 
er i ferd med å gjøre. Etter et par-tre år som et le
dende bandi byens «av og til» spennende rockemil- 
jø, er de rett og slett blitt lei av å ha 10-20 spillejob
ber i året, samt å spille for det samme publikummet 
hver gang. De har bestemt seg for å dra til hoved
staden og prøve lykken der. De inviterte derfor til 
pressekonferanse der de presenterte singelen, og der
etter hadde de sitt siste farvel (foreløpig) med publi
kummet i Tromsø.

På pressekonferansen som var 
stelt i stand av plateselskapet 
Rocky, var et magert antall med 
journalister møtt fram. «Nord
lys» viste for n’te gang sin inter
esse for å hjelpe de lokale rock
emusikerne, med å holde seg vek
ke.

Jeg følte meg i grunnen ganske 
teit, for det er jævlig vanskelig å 
intervjue nære venner, men jeg 
tok matrosdressen på for å stille 
noen streite spørsmål for ei streit 
blekke og overfor noen streite til
hørere. .

— Hvilke ambisjoner har dere 
med denne singelen?

— Vi har en del ønsker, men 
det er vanskelig å ha høye ambi
sjoner med en debutsingel.

— Hva synes dere selv om 
singelen og er dere fornøyd med 
lyden?

— Det er umulig selv å be
dømme en låt du har laga. Men 
vi er fornøyd med hvordan vi 
fikk den til i studio. Lyden er vi 
fornøyd med. Selv om det er en
kelte ting som kunne vært bedre, 
kan vi i hvert fall si at det ikke er 
«nordnorsk» lyd på den.

— Dette gjør at jeg stiller 
spørsmålet om at hvis de hadde 
vært i studio i Oslo og fått velge 
hvilken produsent de ville ha om 
resultatet ville ha vært bedre?

— Vi tror ikke det. Studioet i 
Tromsdalen er teknisk sett av 
stor klasse, dessuten er vi for
nøyd med Arvid Esperø som pro
dusent.

— Dere har vært det eneste 
bandet i byen som har hatt føtter 
innenfor begge byens musikk- 
miljøer, jeg tenker da på de etab- 
lerte musikerne (musikk politiet) 
på den ene sida og nyrockerne 
(rockeklubbanda) på den andre 
sida. Hvilket miljø føler dere de
re mest hjemme i?

— Vi vil for det første si at vi 
er akseptert i begge miljøene. Vi

tror allikavel at vi egentlig er 
rockere.

— Hvilket miljø vil dere hav- 
ne i i Oslo, jeg tenker på de for- 
skjellige båsene innen musikk- 
miljøet?

— Vi får se hvor det bærer. Vi 
er i utgangspunktet åpne til å 
spille der vi får spillejobber. Det 
skal bli godt på en måte å prøve 
på nytt. Vi er leie av å stå i det 
samme gamle ronket.

— Hva vil dere kalle musik
ken dere spillerfor?

— Kan ikke skjønne hvilken 
interesse det kan ha. Dessuten 
kan jo dere som er musikkjour- 
nalister svare på det, sier Axel, 
med et sadistisk glis.

Rune Hagen fra nye takter sier 
det er en form for nyrock, under
tegnede prøver med å kalle det 
elektrifisert rock med sterke røt- 
ter i nyrocken. Dette fører til 
sukk og latter blant bandet. Vo
kalisten Axel Gran avslørte seg 
som den mest snakkesalige. Jeg 
spurte Axel Gran om teksten på 
låta «komme seg vekk» har sam
menheng med opptøyene i fjor 
vinter?

— Ja, på en måte har den det, 
men det er .riktigere å si den er 
lagd på bakgrunn av flere års by- 
erfaringer.

— Klassekampens utsendte 
spurte om de trodde det var mu
lig å komme seg vekk?

— Nei vi tror ikke det er mu
lig.

Konserten

Avskjedskonserten med tromsø- 
publikummet var en enorm suk
sess. Det var etter min mening 
noe av det beste som har blitt 
prestert på en scene her i byen. 
På konserten hadde Adams Fall 
en mer «elektrisk sound» enn 
tidligere. Bassist Knut Wedø 
brukte nesten ikke bassen i det 
hele tatt, men brukte synth’en

(t: Gran, m: Adams Fall)

I går var livet bløtkake
& dans & nye klær
& sanger vokste vilt
du kunne plukke dem som bær 
Nå står det gjerder rundt deg
& du skjønner ingen ting 
bare at det er på tide 
å komme seg vekk

Drømmer selges metervis
& under falske navn
du tror det er blitt en vane 
for det kjennes som et savn 
byen er ei hore
& natta er som blekk
& du veit det er på tide 
å komme seg vekk

& noen vil ha arbeid
& noen vil ha fred
& noen knuser glass & er bøller
& noen har ingenting
å verge seg med
& noen har hjelmer & køller
& når kølla finner målet 
går det to i hver smekk
& du ser det er på tide 
å komme seg vekk

Bløtkaka er smuler
& dansefoten blør
& desperate håp tar plass 
der hvor sangene sto før 
bare glem det med det samme 
bare stå på & drekk 
det er likevel umulig 
å komme seg vekk

som en gud. Axel var i storform, 
og behersket det teatralske sce
neshowet på en måte som ingen 
andre gjør her i potetnorge. Ivar 
Morten slo som vanlig sikkert og 
gnistrende. Gitaristene Sveinung 
og Jens spilte bedre enn jeg har 
hørt dem på lenge. (Tenker da 
spesielt på Sveinung som er en av 
byens få moderne gitarister.)

Repertoaret var en blant 
av nytt og gammelt. Det gat 
satt tydeligvis best blant pu 
kummet, men personlig ha1 
jeg mest sans for de nye lått 
Alt i alt en topp konsert og jel 
ønske Adams Fall lykke til i 
vedstaden.

Per Eirik Johai
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£n orgie i taushet
vadette standardiserte helvete er 

jt ikke mulig å tenke en tanke i 
!t hele tatt, bare i de ekstreme 
indlinger kan det åndfulle 
bmme til sin rett, tenker jeg 
ied meg selv. Jeg kler meg i mitt 
tterlige og praktfulle kostyme 
j fester mine marmorøyne på 
lovnen som glor fjernt på meg 
ed sitt opphissede og bren- 
jnde blikk.

)e Her er en orgie i taushet festet 
)e denne sovende dagen, tenker 
jeg og kaster meg plutselig om 
seiisen på en gammel mann som 
»mmer forbi og kysser ham 
nrykt like foran øynene på en 

.rbauset menneskemengde, 
enne gamle, krumme ryggen, 
ed sitt grå gap, sine rynker, si- 
I frastøtende og oppsvulmete 
urner og sin sprukne hud, sin 
st og sine skjeggstubber med 
t i. Dette gamle dekorerte ve- 
n som tilbringer dagene i likhus 
I nettene i avløpsrør løfter fje- 
t, nikker mot mitt praktfulle 
«styrne og smiler over min gjen- 
mtrengende hensynsfullhet.
Ekkoet bøyer pannen mot jor- 
n og igjen glir en bølgende 
ushet over denne sovende da-

milde freden blir nu' avbrutt av

|n, tenker jeg og hører en seksti 
r gammel kjerring stønne langt 
orte. Jeg slår et kraftig slag med 
jeppen min for å berolige hen- 
s. Hun skriker og bæljer som en 
11 og i et fort øyeblikk ser jeg at 
snnes idiotiske skikkelse minner 
m min egen. Jeg slår enda en 
ing og det dumpe smellet i kjøt- 
t får henne til å skrike mer na- 
irlig.

I denne melankolske og skjøn- 
e verden ser jeg refleksen av de 
kes glede dypt i den fattiges øy- 
B. Jeg hører levende kaniner bli 
jvet i filler og ville dyr med tar- 
ier hengende fast i tennene ser 
å med øyne gale av begjær. Av 
» til får jeg lyst til å lære bort 
va ekte lykke går ut på. Dette

d' Dessuten anbefaler vi:
iib Hybelhøyttalere i byggesett som kan bygges 

ut med bass - 501. - når plass, naboen og finan- 
* sene tilltater det.
g Pris komplett for begge kr 1 550.-

, HARMONI
n_____ Strandgt. 36. 9000 Tromsø. Tlf. (083) 86 874. Vis-a-vis Posthuset

tenker jeg på mens jeg slenger 
den seksti år gamle kjerringa ut 
vinduet som ei tomflaske.

Dagen gjesper og strekker på 
seg, ynker seg forsiktig og ser 
med utbrente og forståelsesfulle 
øyne oppover og nedover min 
praktfulle kostyme. Men den 
forholder seg avventende.

Et forunderlig trist og avmag-
ret lite barn passerer nysgjerrig 
tett forbi meg. Det stanser et 
stykke bortenfor meg og vender 
seg rolig i min retning. Skamfull 
slår barnet blikket ned da det får 
se blikket i øynene mine. Taus og 
urørlig står det slik en stund før 
det sakte trekker seg unna mens 
jeg hører de frastøtende små bar- 
netårene trille nedover det magre 
lille fjeset. Jeg blir drevet videre 
av bevegelsen i menneskemasse- 
ne og får aldri anledning til å må- 
le min styrke mot disse slitne bar- 
nekreftene.

Dagene ser på meg og mitt 
praktfulle kostyme med en mi
stenksom mine mens den kveler 
en siste lang gjesp. Den store,

og til av veldige, skjærende hyl, 
lik uhyggelige fugleskrik.

Med min blodige kjepp i den 
ene hånden og en gnistrende kniv 
i den andre fortsetter jeg min ut
flukt. Jeg spaserer inn i en fred
full dal og det går ikke lang tid 
før jeg møter en vakker ung 
kvinne. Hun har vakre, litt matte 
øyne med en mørk og ubestem
melig farvetone. Hun ser så 
utrøstelig bedrøvet ut at jeg må 
gi meg selv noen forte risp på 
handbaken med kniven for å 
glemme min skamfullhet over 
den fascinerende kraften som 
hennes sørgmodige øyne utstrå
ler. Selvfølgelig kommenterer 
hun min praktfulle kostyme og 
jeg kan se at hun er tydelig im- 
ponert.

Jeg antar at jeg begynte å hate 
henne da jeg ble klar over at hen
nes røde parasoll kastet reflekser 
av blødende sminke over mitt 
ansikt. Eller kanskje da hennes 
tunge øreringer begynte å hviske 
hemmelighetsfullt i mine store 
ører. Som den ekte kunstner jeg 
er, er jeg likegyldig overfor dette. 
Hvorfor skal jeg bry meg med 
visshet?

Jeg må stikke meg frem, ten
ker jeg, ellers blir jeg tråkket 
ned. Regler er for de svake og 
hensynsfullhet er for de dumme. 
En klok mann sa at bare over
drivelsene er sanne. Men det er 
nok vanskeligere for deg å forstå 
enn det er for meg å forklare, så 
jeg gir fan i det.

Mitt hat til denne vidunderlige 
vakre kvinnen nådde enorme 
høyder mens jeg satt i dalen sam
men med henne og tenkte mine 
tanker. Disse uhyggelige fugle- 
skrikene kommer stadig oftere 
og mer intenst nu.

Jeg begraver ansiktet i hennes 
tunge og nesten blåsorte hår og 
det virker som om hylene kom
mer fra et sted inne i hennes skal
le. Alt det jeg ser i hennes hår! I 
en slags dyster lykksalighetsrus 
blir jeg oversprøytet av gamle 
menn og kjerringer og små, sult
ne barn. Jeg mener bestemt å ha 
sett deres ansikter tidligere, deres 
skjebnesvangre skjønnhet, men 
det er umulig for meg å huske 
nøyaktig når eller hvor. Jeg blir 
redd og får lyst til å gråte, men 
føler meg allikevel lykkelig.

Med en stikkende bitterhet i 
kroppen sliter jeg meg løs fra 
denne grusomt fascinerende 
kvinnen og later som ingenting 
mens jeg ser meg rundt etter 
kjeppen min.

Dagen er i ferd med å revne av 
disse djevelske, skjærende skri
kene og det er som om denne stil
le og fredfulle dalen vokter på 
noe. Det henger en dirrende trus
sel som ikke viker tilbake for noe 
over dalen. Det er noe anspent 
over denne utilslørte og rørende, 
nesten fysiske forståelsen for det 
uuttalte innholdet i situasjonen.

Hun sitter øm og glødende og 
holder øye med meg. Hun min
ner mest av alt om en voldtatt 
blomst. Dette er kjærlighetens 
første fase, tenker jeg, og tvinger 
alt mitt uformelige hat inn i sla
get som treffer henne over hen
nes mildt parfyrmerte nakke.

Fuglelydene drukner i intens 
bjeffing fra mange gale hunder.

Jeg våknet til en stillhet som 
var som en rose gravd ut av min 
egen skalle.

Av Ivan Hestdal

Med vennlig hilsen
Blir det en grønnmalt benk i 
parken på Hovedøen og Ivar 
Ruste og hei og hå på Festhus 
nå? «Rockemusikk osv.» er 
det ihvertfall blitt for mye av 
skal vi tro restaurantsjefen på 
Grand Nordic Hotel. Nåja, 
hvis Festhus heller vil holde 
det gående med de syv stam- 
gjestene sine og gamle Reidar 
Bøe-plater, så gjerne for oss. 
Vår ekstremt eksterne medar- 
beider i Beverly Hills foreslår 
følgende melodi for onsdags- 
kvelden:

Strangers in the night, ex-

changing glances, wandering 
in the night, what were the 
chances we’d be sharing love 
before the night was through. 
Something in your eyes was 
so inviting, something in your 
smile was so exiting, somet- 
hing in my heart told me 1 
must have you. Love was just 
a glance away, a warm em
bracing dance away, ever sin- 
ce that day we’ve been toget- 
her.

Frank Sinatra 
(gjespespaltist)

Overkill is good for you
666 (‘The number of the 
Beast’) er Tromsøs har
deste rockeband med sjøl- 
laga heavy-metall musikk 
hvor inspirasjonen er hen
tet fra AC/DC og Motor
head. 666 har spilt ulike 
steder i Tromso og blant 
annet på Draugen- 
festivalen sist sommer. 
Sist heavygruppa var i ak
sjon på rockeklubbens ar
rangement i januar, blei 
musikken og lydnivået for 
høyt for studentavisas ut
sendte (se reportasje i nr. 
1, side 14). Dette medførte 
at Studentavisas utsendte 
ikke oppfattet tekstene, 
men den solidariske re- 
porter mente allikevel at 
666 hadde et kobbel med 
samfunnskritiske tekster.

Vi har forelagt saken 
for 666s iåtskriver, Ajfen, 
og denne
gang i stånd til 
utdrag fra gruppas rik
holdige samtonnskritiske 
repertoar. Dermed skulle 
vi for en stund ha imøte- 
kommet den enorme to

666. Følgende tekst skal 
nynnes til harde, slående 
og høye rockerythmer slik 
at du føler stemninga på

SMERTEN
(Tekst; Alfen. Musikk: 666)

JB kan føle dét vokse, „ p •- ,: 
føsta tel å se dæ blø. p> y , 
Du dær * p / \
skulle du ikkje ønske du hva dø.

Æ har piska klar og 
derr træktø bfø 
ingen høre skrike ’ " ;
æ e herren din no.

roio: Kune tiagen
kroppen. Og for all del 
Glem ikke at det er sam 
funnskritisk.

Ka syns du om det?
Du får ikke ro.
Æ høre dæ stønne, 

Syns., dhsmer ten e god?

Jtonnøblir høyer & høyer
< du bevæge dæ brått

gjer dæ ire’ før r ei stuinn 
du sleike rein piska 
med en blødanes muinn.



Sc kanari

Ut av by n
Endeleg!

Ut av by’n. Allereie då vi er 
komen over Tromsøbrua lettar 
trykket, ls og snø, here we come.

Bort fra Prelaten, Rorbua og 
alle dei andre drikkeplassane i 
byen. Ut i guds frie natur som 
det så vakkert heiter.

Til og med køkjøring til Vol- 
lan tek vi med godt humør. Det 
er fredagskveld med masse veke- 
pendlerar som snirklar seg heim
over i 60 km/t.

Vi finn oss teltplass i Signada- 
len, der har vi vore tidligare på

vinteren og sett oss ut ein isfoss. 
Primusen kjem fram, vi får fyrt 
opp ein behagelig temperatur in
ne i teltet, sjølv om det er 20 gra
der minus utafor. 1 morgo er det 
opp klokka sju.

... Fossen står ruvande fram
for oss. Etter ein anmarsj på cir
ka ein time i djup snø, står un
dertegna sliten og varm, men 
klar til å ta fatt. Ivar har alt fått 
på seg utstyret, og klatrar iveg 
oppover. Dette såg enkelt ut. 
Han klatrar ut nesten halve tauet 
før han set inn ein isskrue til si
kring. Så ber det iveg med lette 
tak oppover, og han har faktisk 
klatra ut tauet før vi får på oss 
utstyret.

Standplassen er ferdig og vi 
får klarsignal. Isen er sprø no når 
det er så kaldt. Vi masar og kja
sar og høgg laus ein masse is før 
vi når første mellomforankring.

Då er vi tillegg så slitne at vi 
skulle ynskje vi kunne kappe fø- 
tane av under knea. Leggane 
verkar og armana er heilt ubru- 
kelige. Nedatt kjem vi ikkje, men 
oppover?

At vi skulle kjøpe alt dette dy- 
rebare utstyret.

. .. Vel oppe synk vi saman et
ter først å ha blitt sikra, heilt 
utkjørt.

Det er litt gåing før neste tau- 
lengde, den ser vanskeligare ut. 
Øverst oppe er det ei loddrett 
lengde på cirka ti meter. Ivar 
ordnar standplass og legg i veg 
oppover. Han set inn ein isskrue 
før det loddrette partiet og klat
rar opp.

Utkvilt og litt frosen etter stå- 
inga klatrar vi oppover. No 
gjekk det lettare. Vi kjem opp til 
mellom forankringa og skrur han 
ut. Det tar for mykje på krefte
ne, da vi skal fortsette dett vi ut 
fra isen og blir hengande i tauet. 
Det er langt ned, altfor langt. 
Utruleg. kor godt det hadde 
smakt med ein øl no. Tenk kor 
mykje øl vi kunne kjøpt for dei 
pengane vi har brukt på utstyr. 
Men det er langt til næraste 
skjenkestad og berre ein veg fø
rer oppover.

Siste taulengde går faktisk 
bra. Vi tek til å tru at vi kan lære 
å mestre det her. Vel oppe på 
toppen kan vi skue nedover, no 
er det enda lengere ned. Det sma-, 
kar godt med eit par-tre koppar 
te og knekkebrød. Dagen går 
mot kveld og vi må traske ned
over.

Kva vi skal gjøre neste helg?
Ta ekstrajobb for å kjøpe meir 

utstyr.
— LUR

Utropia mener
Det har vært en del uklarhet oir| 
hva Utropia egentlig mener ; 
Riktignok heter det i program 
met at det ikke er noe mål a 
avisa skal være mest mulig enif 
med seg sjøl, men en viss styrim 
på anarkiet burde man jo kunm| 
vente seg likevel.

Anyway, dette er en oversikt: '
Vi er for mest mulig velferd' ( 

tiltak for studentene, men mota: 
det skal koste noe. Vi er for rod * 
og for Prelaten, men mot der 
trøtte musikken der. Vi er veldi 
for ungdommen i byen, bare det 
er litt på avstand. Vi er for prole 
tariatets rettigheter og studente! 
nes privilegier.

Så kan være at vi ikke er hel 
konsekvente. Men vi er i hverj 
fall kompromissløse.

Vi har ikke noe bilde av Chris Peterson. Derimot fant vi ovenstående 
av hans lett høyrevridde Renault. Er den originale forstillinga også et 
resultat av SAS’ manglende strøing?

Hummer

Hårete og pønkete
Vi har fått en del reaksjoner på 
forrige nummer.

Studentavisa i Trondhjem, 
Under Dusken, karakteriserer 
Utropia som «hårete og 
pønkete». Aspaas gir oss ros for 
den friske stilen. (Hva galt har vi 
gjort, selv folk vi skjeller ut er 
positive?)

Nei, vi har mer sans for reak- 
sjonen til en student på 0. Brei- 
vang. Han tok den utstrakte 
tunga på forsida ikke bare som 
freidig og udelikat griseri, men 
også som en direkte personlig 
fornærmelse.

Etter en kort og fyndig ut
skjelling av tilstedeværende re
daksjonsmedlemmer, hev han 
demonstrativt det tildelte eks
emplar fra seg ulest. Og gikk.

Melding
Det er frå no av naudsynt med 
særskilt løyve frå Nordnorsk 
Målungdom for å drive student- 
politisk verksemd i Tromsø. Dei 
som ynskjer slikt løyve, kan ven
de seg til kontoret til målung- 
dommen, eller til næraste kjende 
målungdom. Det vil seinere bli 
utarbeidd eit særskilt løyvekort, i 
samarbeid med studentsamfun- 
net og styret for studenthuset.

Blekansiktbladet
Uniternt har begynt å komme ut 
igjen. I og for seg positivt. Men 
årets første nummer viste seg å 
by på adskillige utfordringer for 
leserne. Bl.a. var ansiktene på de 
fleste portrettbildene redusert til 
en ugjenkjennelig hvit flekk. Si
den man er ute og går med 
navneskifter for tida: Ovenstå
ende er vårt forslag til nytt navn 
på Uniternt.

Chris Petersen
har falt og slått seg! Det skjedde, 
ifølge «Tromsø» (4/2), en kveld i 
begynnelsen av februar, på for- 
tauet utenfor flyplassen. Etter at 
han hadde gått i bakken, hen
vendte han seg sterkt irritert (og 
alle som kjenner til Hr. Peterson 
vet hva det innebærer) til luft- 
havnvakta, hvor hans vrede 
imidlertid ikke bie tatt helt al- 
vorlig. Prompte ble politiet til
kalt. Og på politiets ordre ble det 
strødd. Siden «Tromsø» har 
skrevet om saken, går vi ut fra at

Hr. Peterson også har sendt ut en 
pressemelding om tildragelsen.

Sjokk i Finnmark
Distriktslege Sjokk-Hansen i 
Vardø er arrestert etter å ha dre
vet storstilt amfetaminhandel. 
Utropia-redaksjonens finn- 
marksfraksjon, legestudent Arnt 
Sjokk-Johansen fra Sørøysund, 
tar det hele med stor ro, og lover 
helt andre tilstander når han om 
noen år overtar stillingen. Da vil 
pasientene ta oppkvikkende mid- 
ler før legebesøket.

3 ØL
Fra faglig medisinsk hold meldes 
det at tre øl om dagen er like ef
fektivt for å forebygge hjertein
farkt som det jogging er.

Skål!
(Dette er ikke alkoholpropagan- 
da)

MACKS Bryggeri
har fått adskillig gratis omtale i 
dette organ, ikke minst i det 
foreliggende nummer. Likefullt 
(eller kanskje nettopp på grunn 
av dette) var det ikke mulig å få 
dem til å tegne noen annonse. 
Slikt blir vi naturligvis sure for. 
Vi vil derfor poengtere at når vi 
for framtida skriver om øl, er det 
Bodøøl det dreier seg om.

Om å forfølge en suksess 
Fredag 18/2 gikk den årlige 
møljefæst på ISL av stabelen. Et 
arrangement som var meget vel
lykket, ikke minst takket være 
kantinesjef Storåkers innsats ved 
grytene. Suksessen må øyensyn
lig ha gått ham til hodet. For den 
påfølgende (blå?)mandag forfat
ter han et rundskriv som forbyr 
alle andre enn samskipnaden å 
arrangere fester i kantinene, og 
sågar truer med politianmeldelse 
av overtredelser.

Vi har all respekt for Stor-

vi er begeistret for hans hol 
mngskampanje for god mat. I 
kevel: Er ikke dette å gå litt <r 
stisk frem?

Norsk politikks infant t( 
rible
det lille røde partiet, har fylt

Det litt større fancylilla 
hjelpe det tilbake til virkeligl 
ten, Dagbladet har skrevet , 
bileumsnekrolog, m.a.o. tyt 
alt på at rampungen er i full 
gør.

Nå har ikke partiet helt lykl 
i å få med seg folkemassene. D 
imot har trykkeriet deres sn; 
erobra alt som finnes av ui 
doms- og venstresideblader he 
landet, Utropia og Studentfon 
inklusive. Og trykkeriet får i 
av Økonomisk Rapport I 
framifrå forretningsdrift. 1 
aner oss at rampungen har I: 
om strategien: Klarer man ikki 
knuse kapitalismen, greier m 
alltids å konkurrere den ut.

Låre Kristiansen
s lange arm (eller hva det nå i 
som problemet på bildet) 1 
klemt til igjen og fått stopi 
siste nummer av Gateavisa, i 
årsaken var altså at de trykte 
uærbødig bilde av ham. Ga 
avisa kan være glad til — før i

me med fyrstikkeska når folk I 
lot seg slikt, og da var det: 
saken og ikke virkningen de Le: 
på. (Nå er det mulig at Gateav 
redaksjonen er såpass innrøkt 
den ikke ville brenne særlig go 
om kåre Kåre skulle prøve S( 
men man kan jo aldri vite). Us 
sett vil vi ønske Klå K og 
bøterne inderlig ulykke i kam 
mot ytringsfriheten. La oss v 
glad hverken de eller verdiene: 
res er særlig udødelige. Det & 
trøst.


